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Pentru utilizarea energiei atomice 
în scopuri pașnice

Publicarea în presă a tuturor documen
telor pe care ile-au schimbat guvernul 
Uniunii Sovietice și guvernul Statelor U- 
nite în cursul tratativelor dintre U.R.S.S. 
și S.U.A. în problema atomică, a fost ur
mărită cu mult interes de opinia pub’ică 
din {ara noastră. Poporul nostru a putut 
constata din nou, cu deosebită satisfacție, 
că Uniunea Sovietică, în fruntea forțelor 
ce luptă pentru interzicerea necondiționată 
a armei atomice, cu hidrogen și a celor
lalte tipuri de arme de exterminare în 
masă, depune eforturi consecvente pentru 
punere- în afara legii a acestor unelte în
grozitoare ale morții.

Din momentul în care forțele armate ale 
Statelor Unite au făcut pentru prima oară 
uz de arma atomică, Uniunea Sovietică 
n-a încetat nici o clipă să lupte cu o deo
sebită perseverență pentru interzicerea ar
melor de exterminare în masă. Deși de
ține secretul producției bombei atomice și 
a celei cu hidrogen, Uniunea Sovietică a 
fost aceea care a făcut propunerea, la con
ferința miniștrilor afacerilor externe ai 
U.R.S.S., S.U.A. și Angliei ce a avut ioc 
în 1945 la Moscova, de a se recomanda 
Adunării Generale a O.N.U. instituirea 
unei comisii pentru examinarea probleme
lor ce s-au ivit în legătură cu descoperi
rea energiei atomice. In ianuarie 1946 pri
ma sesiune a Adunării Generale a O.N.U. 
a creat, tot din inițiativa Uniunii Sovieti
ce, această comisie, dîndu-i menirea de a 
elabora propuneri cu privire la exclude
rea din cadrul armamentelor statelor, a 
armei atomice și a tuturor celorlalte ti
puri de arme de exterminare în masă. De 
atunci, cu prilejul fiecărei sesiuni a Adu
nării Generale a O.N.U., delegația Uniunii 
Sovietice a revenit în mod perseverent cu 
propuneri în vederea interzicerii armei 
atomice și a celorlalte arme de extermina
re în masă, propuneri care au fost însă cu 
regularitate respinse de delegațiile State
lor Unite la O.N.U. și ale altor țări. In 
sesiunea din anul trecut a Adunării Ge
nerale a O.N.U., Uniunea Sovietică a pro
pus încheierea unui acord prin care sem
natari; să-și ia obligația solemnă și ne
condiționată de a nu folosi arma atomică 
și cea cu hidrogen. Această propunere, me
nită a fi un prim pas spre eliminarea to
tală din armamentele statelor a armelor 
atomică, cu hidrogen și a celorlalte arme 
de exterminare în masă, cu instituirea si
multană a unui strict control internațio
nal, — a fost din nou prezentată de Uniu
nea Sovietică în subcomitetul Comisiei 
O.N.U. pentru dezarmare, care și-a desfă
șurat lucrările în lunile mai și iunie la 
Londra. Dar și de data aceasta, ca și în 
precedenta sesiune a Adunării Generale 
a O.N.U., eforturile Uniunii Sovietice de 
a feri omenirea de îngrozitorul flagel al 
războiului atomic, s-au ciocnit de refuzul 
cercurilor guvernante din S.U.A. și al gu
vernelor satelite de a accepta adoptarea 
oricărei căi juste și eficace pentru îndepăr
tarea primejdiei unui război atomic.

Uniunea Sovietică posedă arma atomi
că încă din 1947 iar în cursul anului tre
cut a făcut cunoscut că a experimentat și 
bomba cu hidrogen. Dar atît în comuni
catele oficiale privitoare la cele de mai 
sus, cît și în organele O.N-U., precum și 
pe alte căi, ori de cîte ori s-a ivit ocazia, 
U.R.S.S. a afirmat cu nedezmințită ener
gie necesitatea interzicerii necondiționate 
a folosirii acestor îngrozitoare unelte ale 
morții.

Interzicerea necondiționată a armei a- 
tomite, a armei cu hidrogen și a celorlal
te arme de exterminare în masă, precum 
și instituirea unui strict control ar însem
na nu numai îndepărtarea primejdiei 
unui viitor război atomic, ci în ace1 ași 
timp și deschiderea unor largi perspective 
pentru folosirea energiei atomice, a aces
tei uriașe descoperiri a științei contempo
rane, în slujba omului, în slujba vieții și 
a progresului. întreaga omenire iubitoare 
de pace a primit cu nemăsurată bucurie 
știrea despre recenta punere în funcțiune 
în Uniunea Sovietică a primei centrale e- 
lectrice industriale din lume acționată cu 
energie atomică, centrală care furnizează 
curent electric pentru industrie și agri
cultură. Dacă armele atomice și termo
nucleare ar fi puse în afara legii, folosirea 
în scopuri pașnice a energiei atomice ar 
face viața sutelor de milioane de oa
meni simpli dm lumea întreagă din ce în 
ce mai ușoară, mai plăcută, mai fericită.

Bazîndu-se tocmai pe aceste conside
rente Uniunea Sovietică a acceptat să 
participe la tratativele în legătură cu pro
punerea președintelui Eisenhower, din 
decembrie anul trecut, privind folosirea 
internațională a energiei atomice în sco
puri pașnice. In cursul acestor tratative 
s-a dovedit însă că propunerile S.U.A. 
preconizau utilizarea în scopuri pașnice 
numai a unei anumite părți din stocurile 
de materiale atomice ale statelor pe care 
acestea ar fi urmat să le pună la dispozi
ția unui organism internațional. Or, 
Uniunea Sovietică a arătat că acest lucru 
nu este suficient. Pentru a se putea asi
gura o largă folosire în scopuri pașnice 
a energiei atomice și nu numai a fărămi- 
turilor rămase de la înarmarea atomică, 
guvernul sovietic a propus să se exami
neze concomitent și propunerea U.R.S.S. 
ca statele care vor participa la acord 
să-și asume obligația solemnă și necon
diționată de a nu folosi arma atomică, cu 
hidrogen și alte arme de exterminare în 
masă. După cum reiese însă din documen
tele date ieri publicității, Statele Unite 
au respins, cu argumente din cele mai șu
brede, această propunere a U.R.S.S., a- 
ducînd tratativele la un impas.

Zarva pe care o fac diriguitorii Statelor 
Unite cu privire la posibilitățile folosirii 
energiei atomice fără de a se ajunge la 
un acord internaționali pentru interzicerea 
armei atomice nu poate înșela pe nimeni. 
Vorbele cu care încearcă să adoarmă vi
gilența popoarelor nu pot acoperi faptele. 
Aceste fapte arată cu încăpățînare că în 
timp ce sabotează sistematic rezolvarea 
problemei interzicerii armei atomice și a 
celorlalte arme de exterminare în masă, 
Statele Unite desfășoară o cursă furi
bundă a înarmărilor atonfce. Deși creată 
din fondurile stoarse în chip de impozite 
de pe spinarea contribuabililor americani, 
— adică pe seama statului—industria ato
mică aparține statului american numai cu 
numele. Uzinele atomice, care s-au dovedit 
a fi un excelent business pentru monopo
luri, sînt conduse și aparțin de fapt cî- 
torva din cele mai mari concerne din 
S.U.A. aflate în mîini'.e celor mai puter
nice grupuri financiare ca Morgan, Rocke
feller, Dupont și Mellon. In asemenea con
diții nici nu este de mirare că exponeații 
monopolurilor în conducerea politică și 
militară a S.U.A. ațîță isteria atomică, 
mijloc puternic de șantaj pentru obține
rea de noi credite din partea statului și 
de noi comenzi pentru construirea de în
treprinderi atomice și de utilaje pentru 
fabricarea uneltelor morții.

Uniunea Sovietică a stat în permanen
ță și stă ferm pe poziția posibilității 
coexistenței pașnice între sistemele capita
list și socialist. Pornind de la acest prin
cipiu Uniunea Sovietică care a dus și 
duce cu consecvență o politică de pace și 
de întărire a colaborării internaționale, își 
afirmă cu hotărîre năzuința de a rezolva 
pe calea tratativelor pașnice orice pro
blemă litigioasă care ar putea contribui 
la menținerea încordării internaționale. 
Convinsă fiind că problema folosirii ener
giei atomice în scopuri pașnice poate fi 
rezolvată pe calea tratativelor, concomi
tent cu rezolvarea, pe aceeași cale, a pro
blemei punerii armelor de exterminare în 
masă în afara legii, Uniunea Sovietică 
a arătat că n-ar trebui considerate epui
zate posibilitățile pentru ajungerea la un 
acord asupra pozițiilor adoptate în a- 
ceastă problemă de guvernul .«sovietic și 
guvernul american. Guvernul U.R.S.S. s-a 
declarat astfel gata să reia în orice mo
ment tratativele pentru examinarea atît 
a propunerii guvernului sovietic cît și a 
propunerii guvernului american, spre a 
se găsi o asemenea rezolvare a problemei 
atomice care să poată îndepărta primejdia 
unui război atomic și să deschidă pers
pective largi pentru folosirea energiei 
atomice în scopuri pașnice.

Poporul nostru iubitor de pace, ferm 
convins că interzicerea armei atomice, a 
celei cu hidrogen și a celorlalte arme de 
exterminare în masă își poate găsi o re
zolvare pe calea -pașnică a tratativelor, 
sprijină*, alături de toate popoarele lumii, 
lupta dusă de Uniunea Sovietică pentru a 
feri lumea de o mare primejdie și pentru 
a deschide calea spre folosirea energiei 
atomice în scopul bunăstării și fericirii 
întregii omeniri.

TELEGRAMA
Către 

Președintele Republicii Populare Chineze 
tooarășul MAO ȚZE-DUN

Pekin
Vă rog, tovarășe Președinte, în numele întregului popor sovietic și al meu personal, 

să primiți felicitările cordiale cu prilejul alegerii dumneavoastră ca președinte al Repu
blicii Populare Chineze. Vă urez dumneavoastră și întregului popor chinez noi succese 
în opera de construire a marelui stat democrat popular chinez.

K. VOROȘILOV
Președintele Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S.

Ciu En-lai numit premier
al Consiliului de Stat al R. P. Chineze

PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 
transmite: La 27 septembrie, Mao Țze-dun, 
președintele Republicii Populare Chineze, în 
baza hotărîrii primei sesiuni a primei Adu
nări a reprezentanților populari din întreaga 
Chină, l-a numit pe Ciu En-lai ca premier al 
Consiliului de Stat al Republicii Populare 
Chineze.

PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 
transmite: La 27 septembrie, Adunarea re
prezentanților populari din întreaga Chină a 
confirmat numirea de către președintele Re
publicii Populare Chineze a lui Ciu En-lai ca 
premier al Consiliului de Stat al Republicii 
Populare Chineze.

Spre noi succese în muncă
în întîmpinarea Congresului partidului și a zilei de 7 Noiembrie I

Pentru sezonul de iarnă
întrecerea socialistă desfășu

rată în cinstea celui de al II- 
lea Congres al partidului șl a 
zilei de 7 Noiembrie a cuprins 
un mare număr de muncitori, 
tehnicieni șl Ingineri de la fa
brica „Cauciucul Quadrat" din 
Capitală.

Munca entuziastă desfășu
rată aici a făcut ca ta primele 
25 de zile ale lunii septembrie 
planul de producție pe fabrică 
să fie realizat In proporție de 
105,1 la sută, iar calitatea pro
duselor să fie îmbunătățită cu 
2,3 la sută față de semestrul I 
al acestui an. In același timp 
rebuturile au fost reduse cu 
27,5 la sută, iar productivitatea 
muncii a crescut cu 5,27 la su
tă. In luna septembrie s-au 
produs covoare din deșeuri de 
cauciuc, perne buretoase pentru 
auto, tălpi din cauciuc colorat, 
membrane pentru aragaz și 
altele în valoare de 4.720.000 
lei.

Pentru sezonul de iarnă se 
lucrează acum la realizarea 
cizmulițelor pentru femei, de 
culoare maro șl gri. In vederea 
ridicării calității produselor 
s-au revizuit rețetele de fabri
cație șl 6-a terminat studiul 
îmbunătățirii compoziției lacu
rilor.

Pînă la 7 Noiembrie, munci
torii fabricii .^Cauciucul Qua
drat" vor produce cu 34 la sută 
mai multă Încălțăminte de cau
ciuc pentru sezonul de iarnă 
decît In aceeași perioadă a a- 
nului trecut. De asemenea vor 
pune la dispoziția populației 
cu 130.000 perechi de cizmuli- 
țe .pentru femei, cu 120.000 pe
rechi de șoșoni pentru femei și 
copii șl cu 90 000 perechi de 
șoșoni pentru bărbați șl ghete 
de postav mai mult decît în a- 
ceeașl perioadă a anului trecut

Oameni și fapte 
din întrecere

Printre tractoriștii de la S. M. T. Făurei

• I m p ă i
împădurirea munților șl a 

dealurilor golașe, a terenurilor 
inaccesibile agriculturii, se poa
te face cu ajutorul semințelor 
sau a puieților. In anii trecuțl 
s-a experimentat împădurirea 
din avion. Obținîndu-se rezul
tate bune, în primăvara anului 
1953 s-au Împădurit cu ajutorul 
aviației 70 de hectare în regiu
nile Ploești șl Suceava, iar în 
toamnă peste 1700 de hectare.

Pentru împădurirea cu puietl 
se vor folosi culturile în pepi
niere a căror producție este de 
două sute milioane de puleți. 
Ministerul Agriculturii și Silvi
culturii, în colaborare cu Insti
tutul de Cercetări șl Experi
mentări Silvice a luat măsuri 
ca în toamna aceasta să fie 
împădurite încă 25.000 de hec
tare de terenuri degradate din 
păduri exploatate nerațional.

In unele zăvoaie din lunca 
Dunării, regiunile Constanța, 
București șl Galați, sălciile Și

Calendarul
ARAD, (de la corespondentul 

nostru). — In holul clădirii îți 
apar în față grafice, anunțuri 
șl alte însemnări. Chiar lîngă 
ușe, cineva a atîrnat pe perete 
un carton mare pe care se văd 
cuvintele: „Calendarul frunta
șilor". Foile de hîrtie aranjate 
sub acest titlu vorbesc despre 
multe lucruri.

Nu sînt multe zile de cînd 
muncitorii de la fabrica de în
călțăminte „Libertatea" din A- 
rad au pornit întrecerea ta cin
stea celui de al II-lea Congres 
al partidului șl a zilei de 7 No
iembrie. Ei s-au angajat să Îm
bunătățească simțitor calitatea 
încălțămintei șl să dea cu 20 la 
sută mai multe perechi pantofi 
bărbătești șl pentru copii peste 
plan.

Acum munca este în toi. Pe 
(Constantin Roman l-am găsit 
lîngă masa de croit. Privea cu 
atenție o bucată de piele. O su
cea de pe o parte pe alta și fi
xa în cele din urmă tiparele. El 
este unul dintre aceia care rea
lizează zilnic cele mai mari e- 
conomii de piele. In luna sep
tembrie, folosind tiparele com-»

u r i r i
stufărișul vor fl înlocuite pe o 
suprafață de 5-200 hectare cu 
rA repede crescători, de la 
ca^Fse va obține o nouă mate
rie primă pentru celuloză.

In regiunile Craiova, Bucu
rești, Bîrlad, Constanța, Galați 
se vor face răchitării pe o su
prafață de 80 de hectare in ve
derea sporirii producției unor 
bunuri de larg consum : împle
titurile din tțțiele (coșuri, me
se, scaune, geamantane, etc.).

La 1 octombrie, în întreaga 
țară va începe campania de re
coltare a semințelor de răși- 
noase (brad, molid) șl stejar. 
(Cele 60.000 kg. semințe de 
brad, 150.000 k>g. semințe molid, 
1.600.000 kg. semințe 6tejar, ce 
vor fi recoltate de către ocoale
le silvice, vor servi de aseme
nea la împădurirea a numeroa
se regiuni în care pădurile au 
fost distruse sau exploatate în 
mod sălbatic în timpul regimu
lui burghezo-moșieresc.

fruntașilor
binate, el a economisit piele din 
care se pot confecționa 47 pe
rechi pantofi. Intr-un fel ase
mănător lucrează și Gheorghe 
Farago tot din secția de croit 
care a economisit piele din care 
6e pot confecționa 29 perechi 
pantofi. Zilnic ei își depășesc 
angajamentele luate.

Despre avîntul cu care lu
crează muncitorii de la „Liber
tatea" vorbesc graficele șl „ca
lendarul fruntașilor". Este de 
ajuns să întorci cîteva file. In 
ziua de 22 septembrie Constan
tin Roman a depășit norma cu 
10 la sută șl a lucrat fără re
buturi. In ziua de 24 Gavril 
Tapaszto de la tăîpuit a dat cu 
26 la 6ută peste normă, iar 
Gheorghe Farago cu 36 ia su
tă mai mult. Ei împreună cu 
alții folosesc în muncă inițiati
va lui Nicolae Militaru.

Alți muncitori ca Elisabeta 
Vlaicov, Pavel Ionici se stră
duiesc să Îmbunătățească cali
tatea încălțămintei. Și numele 
multora dintre ei sînt trecute 
în „calendarul fruntașilor". Cu 
toții se străduiesc să dea încăl
țăminte mai multă șl mai bu
nă.

ORADEA. — Muncitorii, tehnicienii șl 
Inginerii fabricii de conserve „Arevit" 
au cules roade frumoase chiar din pri
mele zile ale întrecerii. Pînă la 25 sep
tembrie ei au realizat 87 Ia sută din pla
nul lunar de producție. Cele mal frumoa
se rezultate le-au obținut muncitorii sec
ției de conserve în ulei care au realizat 
pină la această dată 90 la sută din pla
nul lunar. In ultimele 12 zile, brigada 
condusă de Etelca Kovacs din această 
secție a dat peste plan 6.000 kg. de con
serve, iar brigada condusă de Emeric 
Vaida, 7.000 kg. de paste tomate. Apli- 
cind inițiativa Victoriei Doroftei, briga
da condusă de comunista Rozalia Sazt- 
mare de la secția uscătorie de legume 
își depășește zilnic norma cu 35—40 la 
sută.

REȘIȚA. — In fiecare sector de muncă 
al minei Doman, minerii lucrează cu 
elan pentru îndeplinirea angajamentelor 
luate în cinstea Congresului partidului și 
a zilei de 7 Noiembrie.

In primele 23 de zile ale lunii septem
brie minerii de aici au reușit să-și de
pășească sarcinile de plan cu 68 la sută, 
obținînd cea mai mare producție cunos
cută pînă acum In mină. In fruntea între
cerii în aceste zile s-au situat minerii din 
echipele conduse de Max Frederic și Ion 
Vasilache, care au dat Cl1 125 și respec
tiv cu 114 Ia sută mai mult cărbune pes
te plan.

TIMIȘOARA : — Colectiviștii din Be- 
șenova Nouă și-au luat o serie de anga
jamente în cinstea Congresului al II-lea 
al partidului și a zilei de 7 Noiembrie. 
Astfel, ei au hotărît să termine, pînă la 
20 octombrie, însămînțările de toamnă; 
să recolteze pînă la 15 octombrie toate 
culturile de toamnă; să îndeplinească 
planul anual de producție în ceea ce pri
vește laptele de vacă. De asemenea, ei 
s-au angajat ca, în cadrul muncilor agri
cole, să folosească cele mai avansate me
tode agrotehnice care să asigure o spori
re a producției la ha. Așa bunăoară, in 
această toamnă vor extinde însămînțările 
în benzi și rînduri încrucișate la toate 
culturile păioase.

BUCUREȘTI. — Zilele care au urmat 
luării angajamentelor în cinstea Congre
sului partidului și a zilei de 7 Noiembrie 
au fost marcate de realizări frumoase șl 
la fabrica de încălțăminte „Kirov" din 
Capitală. In numai 9 zile, muncitorii sec
ției croit din sectorul încălțăminte, dato
rită aplicării inițiativei fruntașului ta 
întrecerea socialistă, Nicolae Militaru, au 
realizat o economie de 16.879 dm piele 
In valoare de peste 9000 lei, din care se 
pot croi peste plan 563 perechi de bocan
ci bărbătești. Numai brigada U.T.M. din 
această secție a realizat o economie de 
7 901 dm.p. piele din care se pot croi 
263 perechi bocanci peste plan.

CRAIOVA. — Colectiviștii din comuna 
Galicea Mare, raionul Băilești, au reușit 
să recolteze în cîteva zile peste 2.00,0 kg. 
bumbac vată numai de calitate superi
oară.

In întrecerea pornită la recoltarea 
bumbacului între cele 4 echipe ale brigă
zii de cîmp, fruntașă este echipa I con
dusă de colectivista Veta Ionașcu. Apli- 
cînd metoda culesului cu ambele miini 
șl a sortării concomitente in sorturi spe
ciale, colectivista Bersida Boican a reu
șit să recolteze ta 4 ore, 14 kg. bumbac 
vată, iar Catalița Bojin în numai 3 ore 
peste 15 kg.

r * * *

Hăituit de un vînt rece, ne
milos, frunzișul copacilor se 
zbate și geme. E frig. Cerul s-a 
înfășurat într-o mantie cenușie, 
prin care nu răzbate nici o fă- 
rimă de senin.

Pe lîngă birourile stațiunii de 
mașini și tractoare din Făurei, 
un ttaăr trece cu pași grăbiți. 
Schioaipătă puțin ; amintirea u- 
nui vechi accident. MÎInile . și 
le-a vîrît în buzunarele salope
tei, iar bluza și-a înfășurat-o 
mai strîns pe piept. In fața 
unei vitrine mici, se oprește. 
Privește un ziar pe care l-a 
mai văzut de cîteva ori șl ci
tește din nou un text ce i este 
bine cunoscut: „S.M.T. Făurei. 
Pină la 7 Noiembrie vom realiza 
planul campaniei de toamnă..."

— Ioane, ai intrat cu tracto
rul în reparație?

Se întoarce. Un alt tractorist, 
din brigada a 5-a, se îndreaptă 
spre el își string mîiniie.

— Am venit ieri împreună cu 
Nenciu. Atelierul ni l-a dat me
canic pe Ion Neamu și pînă la 
noapte reparăm amîndouă trac
toarele.

— Așa repede? Păi, revizia e 
planificată pentru vreo 58 de 
ore.„

Ion Avramescu pare puțin în
veselit de mirarea celuilalt

— Nu-i timp de pierdut. A- 
prinde o țigară și îl face semn 
tractoristului să privească și 
el ziarul din vitrină. Și apoi, e 
angajamentul; trebuie să-l în
deplinim.

In atelier
In mijlocul atelierului, două 

K-D.-uri pe șenile stau cu mo
toarele desfăcute. Asemeni unor 
medici care prlveghează bol
navii, lîngă eie 6tau tractoriștii 
Ion Avramescu, Dumitru 
Nenciu și mecanicul Ion Nea- 
mu. Avramescu și Neamu lu
crează repede. Nenciu, căruia 
abia acum încep să-i mijească 
tuleii la mustață, e mai mol
com în mișcări. Păsuirea scau
nului de tacheți îi ia mult timp. 
Neamu, iute de fire, e nemul
țumit și-l dăscălește:

— Nu te apleca cu tot cor
pul, măi băiatule, că ți-e mai 
gneu și o să termini tocmai prin 
primăvară. Uite-te, prinde bine 
mașina-n mîini și-nvlrte așa, 
simplu. Flăcăul se străduiește 
și deprinde iute învățătura me
canicului.

Pistoanele sînt pe mesă, cuiă- 
țate și încorsetate cu segrnenți 
noi. Neamu schimbă cu mișcări 
repezi bolțurile. Dar nici gura 
nu-i stă.

— Ți-ai ținut bine tractorul. 
Schimbi segmenții după mai 
mult de 213 hantri și nu după 
114, cum prevăd normele. Cît ai 
făcut pînă acum la arătura oe 
toamnă?

— 48 de hantri. Și încă 25 
care nu-s recepționați.

— Nu-i de loc rău. Și eu stau 
bine. In luna asta am executat, 
pînă acum, lucrări de 5C0 de 
ore. Am reparat mai devreme 
cu cîteva zile tractoarele lui 
Iancu Costică și Ion Dacu, să-și 
facă și ei mal iute planul. 
S.M.T.-U1 nostru a lansat doar 
o chemare la întrecere și nu ne 
putem face de rîs. Știi cît am

cîștigat pînă acum. *în 23 de 
zile? Am de primit peste 1.000 
de lei. Nu-i rău de loc—

Noi pămînturi 
pentru agricultură

Constantin Drăguț șeful bri
găzii a 4-a, brigadă fruntașă, 
așteaptă o mașină cu care să 
piece la tractoriștiL 6ăi. P'nd 
atunci mai stă de vorbă cu cei
lalți. Și are ce povesti...

...S.M.T. primise sarcina să 
desțelenească anul acesta mai 
multe 6ute de hectare de pă- 
mînt. Intre comunele care aveau 
suprafețe mari de islazuri era 
și Găiseanca, unde lucra bri
gada a 4-a, a lui Drăguț. Cînd 
a venit agronomul și le-a ară
tat terenurile, unii dintre trac
toriști s-au cam codit. Au făcut 
apoi primele încercări șl au vă
zut că merge. Cu eforturi mari, 
cu atenția mereu trează, dar 
mergea. Au început bătălia des
țelenirii celor 57 de hectare de 
la Găiseanca. Vreo patru zile 
a durat împotrivirea p'ămîntu- 
lui zlotos. Tractoriștii au tre
buit să schimbe de două ori pe 
zi fiarele de la pluguri — șl nu 
odată la două zile ca înainte— 
au trebuit să vegheze la fie
care buturugă, să nu se rupă 
cormana. Au lucrat din zori, șl 
uneori și noaptea se vedeau lu
minile tractoarelor cere străbă- 
teau cîmpul. Au înfruntat nu 
numai ogorul bătătorit, dar și 
valurile nesfîrșite de colb, îm
potriva cărora administrație nu 
ii înarmase cu ochelari de pro
tecție potriviți. După patru zile, 
ia stațiune veni vestea că Mi
hai Săpunaru, Costică Alexan
dru, Grigore Gută și brigadie
rul lor au cîștigat noi pămîn
turi necesare agriculturii. I 6-a 
dat brigăzii o nouă sarcină : 6ă 
desțelenească și cele 112 ha. 
de islaz din comuna Fllipeștl. 
După 10 zile, tractoriștii au ra
portat că au îndeplinit și aceas
tă sarcină De pe cele 169 hec
tare desțelenite se vor recolta 
în toamna viitoare sute de va
goane de produse agricole, care 
vor asigura o aprovizionare 
mereu mal bună oamenilor 
muncii.

In întrecerea pornită în 
cinstea Congresului partidului 
șl a zilei de 7 Noiembrie, bri
gada a 4-a se menține fruntașă, 
înscriind cu hărnicie și abne
gație, un nou punct luminos pe 
harta celor 10.000.000 ha. pă- 
mînt arabil pe care va trebui 
să le avem la sfîrșltul anului 
1956.

★
S-a înserat. Tractorul lui A- 

vramescu e gata montat. Cel al 
lui Nenciu mai are încă puțin 
și va fi și el gata. Avramescu a 
adus apă pentru radiator, iar 
Neamu prinde șuruburile la ca
potă șl după aceea pornește 
primul motoraș.

— Ce zici, Ioane, merge?
Mirat că nu primește nici un 

răspuns, Neamu se întoarce și 
nu-i vede lîngă el pe Avrames
cu. II caută cu privirile și-l 
zărește lîngă tractorul lui Nen
ciu, ejuttndu-i acestuia să mon
teze o ultimă piesă. Cînd îl 
întrebă din nou, Avramescu 
rise și îi spuse:

— Merge, merge, doar șl 
tractorul lui Nenciu e tot din 
brigada noastră 1

U. VALUREANU

LA ȘANTIERUL L DIN GALATI

In vederea tmbunătățlrll transpor
tului pe apă, constructorii de Ia Șan
tierul naval din Galați desfășoară 
cu însuflețire întrecerea socialistă 
pentru realizarea înainte de termen a 
sarcinilor ce le revin. In clișeul din 
stingă : Tînăra sudoriță Anastasia 
Bocăneală lucrînd la scheletul unul 
remorcher. In clișeele de sus șl din 
dreapta • Pe întreg șantierul de la 
Galați munca este în toi. Încă puțin 
șl noi vase vor lua drumul apel.

Foto: AGERPRES
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CIFRE DINTRTIN BUGET LOCAL
Cîteva însemnări pe marginea bugetului sfatului popular 

al orașului Ploești
Doi oameni stau faiță ta față, de o parte 

și de alta a unui birou masiv. Unul d:n ei 
e robust, statura-i impunătoare se reliefea
ză 'jhiar cînd e așezat la birou, mâinile mari 
și puternice, trădează pe fostul lăcătuș. Sub 
mustața-i neagră cu puține fire argintii, mi
jește un zimbet plin de bunătate cind vede 
emoția interlocutorului său.

— Vă mulțumesc, nici nu știți ce însem
nătate are asta pentru noi; nu găsesc cu
vinte...

Șeful secției învățămînt, tînăr, mic, slab, 
cu o proaspătă bentliță a Aledaliei Muncii 
agățată pe piept, venise la președintele sfa
tului . popular orășenesc Ploești plin de spe
ranță, e drept, dar totuși se emoționase cind 
află că s-a alocat o sumă atît de importan
tă pentru repararea școlii de. 10 ani. Nici nu 
fusese nevoit să pledeze prea mult. Preșe
dintele îi spusese simplu :

— Cunosc situația și pot să vă spun că 
vom rezolva favorabil cererea. Ne-a rămas o 
sumă destul de substanțiala, 300.000 lei, din 
beneficiile industriei locale. Chiar dacă n-are 
să vă ajungă pentru punerea la punct a șco
lii, puteți îrfcepe însă lucrările. Mai departe 
vedem noi.

Șeful secției tavățămtat vorbi președinte
lui Vasile Moise despre cărămizi șl vopsea, 
var și ulei, sciînduri, catedre și bănci noi. 
Cind plecă, primul drum îl făcu la școala de 
10 afli deși cunoștea pe de rost proiectul de 
reparație.

Președintele rămase singur. In față avea 
un teanc de hîrtii pline de cifre și notații. 
Era materialul pe baza căruia își redacta 
raportul despre buget. Cifrele în aparență 
siint aride, seci. Poate dacă ar fi citit cuiva 
din afară înșiruirea de cifre ce o avea în 
față, l-ar fi plictisit. Este intr-adevăr difi
cil gă captezi interesul cuiva, oind îi spui: 
două milioane șapte sute optzeci și patru 
mii lei pentru cutare, o sută treizeci și trei 
mii lei pentru cutare etc. Dacă intri însă în 
miezul problemei, constanți că și cifrele pot 
emoționa, îr» special cifrele unui buget de 
sfat popular, cifre care spun atit de mult, 
siint atît de grăitoare, încît chiar dacă nu 
cunoști faptele ce se află în spatele acestor 
cifre, capeți totuși o imagine a preocupări
lor organelor locale ale puterii de stat din 
țara noastră.

Chiar dacă n-ai aflat încă faptul că ta o- 
nașul Ploești a dispărut pelagra, mdlaria, 
și alte boli, dacă nu ai în i'aița ochilor o sta
tistică care să erate în dreptul anilor 1938 
și 1954 următoarele cifre comparative : paturi 
adulți 392 și respectiv 697, cabinete medico- 
sportuve nici unul și respectiv 3, spitale co
pii nici unul și respectiv unul cu 150 paturi, 
bucătării dieteti ce nici una și respectiv 7 etc., 
faptul că din bugetul local pe anul 1954 peste 
18 milioane lei, adică peste 45 la sută din 
totalul bugetului este destinat sănătății pu
blice, vorbește de la sine. Fără îndoială că 
datorită acestei preocupări, ou ajutorul aces
tor sume prevăzute ta buget, lehuzele din 
comunele suburbane Ploeștilor și Țînțăreni 
capătă asistență medicală gratuită chiar în 
comunele respective, la case de naștere în
ființate în anii regimului nostru. Cu banii 
aceștia s-au înființat numeroase creșe și că
mine de zi, se construiește în prezent un 
local pentru o nouă policlinică pe togă spi
talul nr. 2, s-a început construirea uned 
spălătorii mecanice la maternitate, etc.

NOUL
Este bine cunoscută povestea îndrăzne

țului și orgoliosului Icar, fiul lui Dedal, 
care a încercat să zboare cu ajutorul 
unor aripi construite de el. Iată însă că 
la mii de ani de atunci s-a născut un nou 
Icar. Ce-i drept e cam depășit în pe
rioada actuală, cind avioanele cu reacfie 
zboară cu viteză amețitoare, dar noul 
Icar are totuși merite reale. Valoarea 
invenfiei lui este incontestabilă mai ales 
că ea se aplică In pofida tuturor legilor 
științifice. Disprefuind legea gravității, 
noul Icar îi trage clapa lui Newton și 
face să zboare hîrtii la o destinație di
nainte fixată. Bineînțeles, nu orice fel de 
hîrtii, ci numai cele ce au trecut pe la re
gistratură, au căpătat ștampilă și număr, 
conțin o anumită cerere și... trebuie ur
gent rezolvate.

Traectoria hîrtiei es
te atît de rapidă, — 
operativitatea îi este 
caracteristică noului 
Icar — Incit hîrtia 
zboară de parcă ar 
fi trasă dintr-o praș
tie. Și hîrtia, cit e ea 
de ușoară, lovește o- 
mul mai dureros chiar 
declt o pietricică arun
cată cu instrumentul 
ce l-a doborit pe Go- . 
Hat. '

Noul Icar trăiește 
la Tg. Mureș, iar 
laboratorul în care 
a descoperit și pus 
în aplicare invenția, 
este comitetul execu
tiv al sfatului popu
lar orășenesc, al cărui 
președinte are onoare 
să fie.

Primele experiențe au fost făcute cu 
o hîrtie a unui salariat de la S.M.T.-Tg. 
Mureș. S-a cercetat întîi dacă hîrtia în
deplinește proprietățile „fizice" necesare 
experienței. Hîrtia avea ștampilă, tre
cuse deci pe la registratură, numărul era 
vizibil, iar conținutul era destul de inte
resant. Solicitantul cerea comitetului 
executiv orășenesc să-i repartizeze un te
ren pentru a-și construi o locuință indi
viduală. Primise un împrumut de la stat 
și deoarece nu putea construi casa in 
aer — poate noul Icar va descoperi o so
luție și in această problemă — cerea 
teren.

Primul zbor s-a desfășurat cu deplin 
succes, spre bucuria noului Icar, care — 
credea el — a scăpat de o grijă. Nea- 
vind veleități „științifice", solicitantul 
insă nu gusta de fel bucuria inventato
rului.

Hîrtia ateriză cu bine — nițel șifonată 
doar — în comuna Mureșeni. La comite
tul executiv din această comună, oaspe
tele fu primit cu nespus, entuziasm, i se 
oferi — din bugetul comunei — un bu
chet de... ștampile și referate, un număr 
de înregistrare și unul de... plecare. In
venția era atît de simplă — ca oul lui 
Columb — incit tovarășii de la comite
tul executiv comunal Mureșeni, pasionați 
și ei după probleme științifice, reușiră să 
pună pe pista de decolare hîrtia și-i fă
cură... vint- Printre noi ștampile și nu

Pentru a aprecia caracterul bugetului u- 
nui sfat popular este necesar să cunoaștem ■ 
faptul că în orașul Ploești, finanțarea acțiu
nilor social-culturale reprezintă aproape 70 
la sută din totalul bugetului, pe primul loc 
af'lîndu-se problemele sănătății publice și 
învățământului, în timp ce cheltuielile pentru 
întreținerea organelor administrative se ri
dică abia la patru la sută din buget.

Este binecunoscut faptul că în trecut, ve
niturile unui primar sau chiar ale unui con
silier municipal întreceau uneori totalul 
bugetului primăriei, in cîțiva ani de ,,mun
că", primarul regimului burghezo-imoș fa
res: se alegea cu rtndul de case, vie, moși- 
oară, etc. în timp ce școlile și spitalele nu 
primeau alocații nici pentru cele mai ele
mentare cerințe.

★
Președintele Vasile Mojse nota de zor. 

Preocuparea sa ca și a întregului comitet 
executiv pentru sănătatea publică, pentru 
învățământ, pentru ridicarea neîncetată a ni
velului de trai al populației, se vădește in 
creșterea continuă an de an, a unor cifre. In 
anul 1953, cheltuielile de finanțare a acțiu
nilor social-culturale au crescut cu 12 la 
sută față de anul 1952, iar în anul 1954, vo
lumul acestor cheltuieli a crescut din nou. 
cu 30 la sută-

O problemă deosebit de importantă ce se 
punea în fața comitetului executiv al sfa
tului popular al orașului Ploești, era ca, ,oa- 
ralel cu acțiunea de înfrumusețare a ora
șului, de lecuire a rănilor provocate în 
timpul războiului, să se intensifice ritmul 
producției bunurilor de consum din mijloace 
locale. Și în vederea atingerii acestor obi
ective, au fost prevăzute în buget sume im
portante.

Pentru producția bunurilor de larg con
sum se construiește o turnătorie. u» nou 
cuptor de var, se fac încercări pentru fabri
carea de ciment popular și var hidraulic, a 
tost pusă ta funcție o cardă pentru fabrica
rea de vată necesară atelierelor de croitorie, 
s-au procurat utilajele și a început fabrica
rea din deșeuri de tablă a capacelor nece
sare fabricii locale de cremă de ghete, etc.

— începuturi modeste, dar promițătoare, 
spune președintele comitetului executiv, vor
bind despre industria locală din oraș. Dacă 
numai în anul 1953 industria locală din o- 
rașul Ploești a pus la dispoziția populației 
20 noi sortimente de bunuri de larg consum, 
cum ar fi de pildă, cazane, burlane de tablă, 
scoabe, potcoave, umerașe pentru Haine, 
transformatoare pentru lumină electrică, este 
neîndoios că formula „promițătoare" folosită 
de președintele comitetului executiv se potri
vește situației.

După ce termină de notat datele esențiale 
dl.n rubricile bugetului și trecu. în dreptul 
diferitelor probleme proprille-1 observații cu 
privire la unele greutăți și lipsuri care mai 
există, le necesitatea unor suplimentări de 
fonduri, la urmărirea felului cum sînt chel
tuite unele sume, președintele comitetului e- 
xecutiv se uită ia caas. Timpul trecuse pe 
nesimțite, trebuia să înceapă, primirea cetă
țenilor. Primindu-i ou bunăvoință, ca un a- 
devărat părinte care își dedică toate forțele, 
toate preocupările celor mulți, președintele 
începu să asculte păsurile vizitatorilor.

ION MARIN

FOILETON ------------------------------

I C A R
mere de înregistrare, ei adăugaseră pe 
hirtie cîteva cuvinte, în care, exprimln- 
du-și admirația și respectul pentru in
ventator, arătau că, deoarece sediul 
S.M.T. este la Tg. Mureș, sfatul popular 
orășenesc trebuie să pună la dispoziție 
mecanizatorilor teren pentru construcția 
de locuințe.

Noul Icar rămase uluit cind auzi u- 
ruitul hîrtiei care-i ateriză pe birou. Era 
în culmea fericirii, invenția lui devenise 
deci un bun al omenirii, deoarece tova
rășii de la Mureșeni învățaseră atît de 
ușor să o aplice. Era cazul deci să repete 
experiența, adăugind hîrtiei, pentru a-i 
spori greutatea, noi cantități de balast. 
Și iată că „aeronava", îmbogățită cu noi 
ștampile, numere de înregistrare și refe
rate, porni din nou către Mureșeni. După 

aterizare, mureșenii 
descoperiră că „ae
ronava" conținea șt 
un mesaj, în care (pe 
lingă saluturile și u- 
rările de rigoare) se 
preciza că, deoarece 
remizele stațiunii de 
mașini și tractoare 
sînt amplasate în co
mună Mureșeni, comi
tetul executiv de aici 
trebuie să pună la dis
poziție terenuri pentru 
locuințe.

Mesajul stîrni deose
bită emoție la Mure
șeni.

Intr-un cadru so
lemn, se adaugă un 
nou balast hîrtiei 
cu pricina, care înce
pea să capete greu
tatea unei veritabile 

nave aeriene — și se organiză o expe
diție cu... tămbălău.

Nu se știe de ce, singurul care nu sim
țea nici o bucurie și nu participa de fel 
la entuziasmul iubitorilor „științei", era 
Vasile Vințu, de la S.M.T., adică tocmai 
cel de la care pornise hirtia și care nici 
nu bănuise ce proprietăți fizice deosebite 
vor descoperi unii la biata sa cerere.

Lipsă de entuziasm este de neînțeles, 
mai ales dacă ținem seama de faptul că 
de patru luni continuă cu deplin succes 
expedițiile aeriene ale cererii sale, care 
amenință — dat fiind încărcăturile mereu 
sporite de 'balast — să devină mai grea 
ca un avion de transport. Aici este vorba 
probabil de o lipsă a celor două comi
tete executive care nu au știut să ducă 
cu Vințu o temeinică muncă de lămurire

Noi sintem de părere că experiențele 
noului Icar — Bela Szocs, președintele 
comitetului executiv al sfatului popular 
orășenesc Tg. Mureș — ar trebui să conti
nue. Numai că în loc de cererile oameni
lor muncii, ar trebui să ia calea aerului 
birocratismul care stă la baza invențiilor 
sale. Cu o deosebire. In loc să ajungă la 
o anume destinație — Mureșeni de pildă 
— unde să-și intilnească confrații, și a- 
poi să se ducă — vorba poporului — pe 
apa slmhetei.

SANDU MANEA și 
VASILE KONYA 

corespondentul „României libere" 
în Regiunea Autonomă Maghiară

Deschiderea stagiunii 
Filarmonicii de Stat 

din București»
In cursul acestei 

săptămîni își vor 
deschide stagiu
nea Filarmonica 
de Stat din Bucu
rești.

Filarmonica de 
Stat din Bucu
rești anunță pe
lingă obișnuitele 
sale concerte sim
fonice, o serie de 

concerte de muzică de cameră, care vor avea 
loc în fiecare miercuri (muzică de cameră) 
șl vineri (recitaluri vocale și instrumentale), 
la Sala Dalles. Prin organizarea sistematică 
și alcătuirea programului acestor concerte, 
Filarmonica de Stat din București vine în 
ajutorul publicului iubitor de muzică.

Inițiativa Filarmonicii de Stat de a cul
tiva și propaga gustul pentru muzica de 
cameră va fi primită cu bucurie șl satisfac
ție în deosebi de tineretul studios și fără 
îndoială și de marea masă a publicului, 
care nu a avut în trecut posibilitatea de a 
cunoaște și aprofunda capodoperele acestui 
gen.

Seria acestor manifestațiuni va fi inau
gurată prin concertul de astăzi (ora 20), 
consacrat creației lui George Enescu.

Acest concert, eveniment artistic de mare 
importanță, va îngădui publicului nostru să 
cunoască o latură a geniului creator 
al lui Enescu. Programul cuprinde: 
„Piesă de concert" pentru violă și pian 
(Al. Rădulescu, violă, și Ion Filionescu, 
pian); „Șapte cîntece" pe versuri de Clement 
Marot (voce: Const. Stroescu, la pian lo- 
landa Zaharia); „Suită pentru pian" în re 
major (la pian: Mîndru Katz, artist emerit 
al R.P.R.); „Octet" pentru coarde, op. 7 
(dirijor : C. Silvestri, maestru emerit al 
artei din R. P.R.).

Tot la Sala Dalles va avea loc vineri 1 
octombrie recitalul de flaut al prof. V. S. 
Jianu, acompaniat de Dagobert Bucholz, 
ambii artiști emeriți ai R.P.R. In cadrul 
unui program pe cit de variat pe atît de 
interesant, prof. V. S. Jianu va interpreta, 
pe lingă o serie de compoziții clasice (Scar
latti, Boccherini, Corelli, Padre Martini, 
etc.) șl două prime audiții : „Sonata" de 
Sigismund Toduță și „Sonatina" de Jârdanyi 
Pal.

★
Stagiunea de concerte simfonice a Filar

monicii de Stat se va deschide duminică 10 
octombrie, orele 10,45, în sala „Patria",

Acest prim concert simfonic al stagiunii 
coincide cu deschiderea „Lunii prieteniei 
romino-sovietice". Concertul va fi dirijat de 
George Georgescu, artist al poporului din 
R.P.R., iar programul va cuprinde : „T#i 
dansuri rominești" de Theodor Rogalsld, 
maestru emerit al artei din R.P.R., „Concer
tul pentru violoncel șl orchestră" de Hacia- 
turian (solist: Vladimir Orlov) și Simfo
nia a V-a de Șostakovici.

Măestria creatorilor 
de artă populară

PITEȘTI (de la corespondentul nostru).— 
De cîteva zile în orașul Pitești s-a deschis 
expoziția de creație populară pe terna „Prie
tenia romîno-sovietică".

Sînt expuse numeroase obiecte din lemn, 
piele, sticlă, ceramică, cusături și broderii, 
țesături, după motive ale folclorului local, 
crestături și sculpturi în lemn, gravuri, pic
turi și desene executate cu măiestrie artis
tică. Se mai găsesc obiecte de artă, lucrate 
de muncitorii diferitelor întreprinderi și coo
perative meșteșugărești, ca împletituri din 
pai, papură și răchită, ștergare, brîuri, co
voare, costume naționale, fețe de mese, rame 
pentru fotografii, etc.

Expoziția — care se buoură de un frumos 
succes — scoate în evidență bogăția și 
măiestria artei noastre populare.

însemnările vizitatorilor din cartea de im
presii a expoziției arată succesul creației 
populare a artiștilor amatori din regiunea 
Pitești.

verde cum e cocleala, 
și gospodăria „Gheor-

clădirea cu un cat a

In puterea amiezii 
de august, drumul de 
la Călărași spre miază
noapte, către cele trei 
gospodării agricole co
lective din satul Cuza
Vodă, e un potop de lumină. Numai cînd o 
căruță ori vreun călăreț bate șleaurile de 
veacuri de-a lungul șoselii cu pietriș proas
păt, zarea se-ntunecă de nori de praf cum 
e piperul pisat. Mergem către inima stepei. 
Din ioc în loc, sălcii pletoase și arțari bă- 
trîni cu trunchiuri cît boloboacele mai aștern 
cîte un zăbranic de umbră ; și deodată, în lu
mina orbitoare a soarelui la nămiezi, se iveș
te, departe, cenușiu albăstrie, o uriașă și în
cremenită tipsie de cobalt: iezerul Călăra
șilor. De-acum, calea cîrmește la dreapta, o 
ține pe marginea unor tarlale nesfîrșite de 
ardei și varză de un 
și numai decît s-arată 
ghi Dimitrov".

In livada de lîngă 
gospodăriei, pe sub merii rotați, s-aprinde o 
vîlvătaie de-ți ia ochii : dîmburi de ceapă 
pusă la uscat, cîteva vagoane... Și asta-i doar 
un sfert din ce s-a cules la grădina de legu
me de optzeci de pogoane. Unele atîrnă a- 
proape un kilogram. Oameni și femei de la 
brigada legumicolă aleg cepele mărunte pen
tru sămînță. Mușc una și nu lăcrămez. 
Parcă-i măr.

— Nu le faceți funii ? — întreb.
— Păi, ce să le mai spînzurăm ? — rîse 

un bătrîior. Ar ieși un otgon gros și lung 
cît Dunărea 1

Pe înserat, dau ochi la sediul gospodăriei 
cu Maria Pantelie, brigadieră la cîmp. E o 
femeie îndesată și vînjoasă, cam aspră la 
vorbă.

Ograda ei, și cea din față și cea a staule
lor și a grajdurilor, să intre în ea nu știu 
cîte care, e mai netedă ca coala de hîrtie, 
măcar că pămîntul a crăpat de atîta arșiță. 
Casa, cu păreți albi și chenare albastre la 
ferestre, cu gutui și peri altolți mîngîtndu-i 
streașină, e vrednică de un acuarel. Bolta de 
viță e grea de ugeri bălani și negri. Mireas-

Tractoare electrice 
pe ogoarele colhozurilor

Undeva în stepa Do
nului se găsesc cătu
nele Bolșoi Mecetnîi, 
Mali! Mecetnîi, Vlslîl. 
De la centrul raional, stanița Semicara- 
korsk, pînă la aceste cătune și dincolo de 
ele, duce o șosea largă de-a lungul căreia 
trec zi și noapte camioane încărcate cu ma
teriale de construcție, piatră, cu produse de 
consum popular.

Pe amîndouă părțile șoselei se întind 
cît vezi cu ochii ogoarele colhoznicilor. în
treg pămîntul colhoznic este străbătut de 
canale mari și mici prin care apa Donu
lui alimentează semănăturile și grădinile. 
Din loc în loc pot fi văzuți stîlpi înalți de-a 
lungul cărora se întinde cablul electric.

Au trecut aproape doi ani de cînd lîngă 
stanița Țimleanskaia, oamenii sovietici au ba
rat cursul Donului, creînd în stepă o uriașă 
mere artificială. Ap,a astfel captată este tri
misă cu ajutorul unei vaste rețele de canale 
pe distanțe de zeci de kilometri unde este 
folosită la irigarea câmpiilor. Hidreccntnala 
electrică construită lingă baraj șl avînd o 
capacitate de 160.000 kw. dă energie elec
trică ieftină pentru satisfacerea nevoilor col
hozurilor și ale colhoznicilor. Energia elec
trică este folosită la ferme, pentru mulsul 
vacilor și tunsul oilor, ea luminează casele 
colhoznicilor și pune în funcțiune aparatele 
lor de radio. In timpul strîngerii recoltei, e- 
nergia electrică pune în mișcare batozele, 
mașinile de curățat semințe.

Iar acum, să vedem cum energia produsă 
de hidrocentrala Țimleanskaia pune în miș
care tractoarele.

...In partea de sud a cătunului Vîslîi s-au 
strtas colhoznicii artelului agricol „Molotov" 
și ai cătunelor învecinate. De ani și zeci de 
ani de zile, pămînturile de pe aceste locuri 
nu erau lucrate, solul fiind socotit nepo
trivit pentru agricultură. Pînă și primăvara, 
solul este aici tare ca piatra.

Alexandr Molokanov, căruia i-a revenit 
cinstea de a ara prima brazdă cu tractorul 
electric, împreună cu • Inginerul electro-teh- 
nic Konstantin Sofronov de la S.M.T. elec
tric (S.M.T.E.) Mecetnovskaia, se îndreaptă 
spre o cabină înaltă situată pe roți de cau
ciuc, care se găsește sub cablul liniei de 
inaltă tensiune. Aceasta este uzina electrică 
mobilă.

— Stabiliți legătura cu substația, răsună 
scurt comanda tractoristului. Săgețile roșii 
ale troliului stat puse în contact cu cablul 
electric. De la hidrocentrala Țimleanskaia 
care se află la o distanță de peste 120 km., 
cureu^L este transmis prin cablu cu o ten- 
slutiJHI 35 kw. Curentul vine la început la 
substjfoa S.M.T.E. Mecetnovskaia, iar aici 
cu ajutorul unor transformatoare speciale 
tensiunea este redusă la 10 kw.

După ce a stabilit contactul cu substația 
mobilă, Alexandr Molokanov ia loc în ca
bina spațioasă a tractorului. Fără zgomotul 
șl fumul obișnuit la pornirea tractorului, ma
șina se pune în mișcare lăsînd în urmă o 
brazdă lungă de 2 metri. De-a lungul braz
dei șerpuiește firul gros al cablului prin care 
trece curentul

— A venit și rtndul acestui pămînt să fie 
arat — spune un cazac în vîrstă, Pimon 
Skrjpnikov, adresîndu-se agronomului Har
lamov. Am 70 de ani și nu-mi amintesc ca 
acest pămînt să fi fost arat vreodată.

Intre timp tractorul a ajuns departe.
—• Iată că «e întoarce — strigă o colhoz

nică tînără — cît a parcurs oare ?

Filip Vlasenko

Tractoare electrice la însămînțări

★ ★★

SAT LA CUZA VODĂ
ma amăruie a tomate
lor ca focul îți dă să
nătate. Și caisului îi 
priește în pămîntul 
ăsta atît de pripit. Călțunași ca rugina șt ne
muritoarele cît niște stropi meri de vin profir 
cată să se urce pe prispă.

Cuptorul din ogradă și bucătăria de vară 
lucrate numai în humă cu sidef de pleavă și 
fereastra cu chenar verde, ca pelinul, — nu 
te mai saturi privindu-le. Intr-un loc cu atîta 
colb, geamurile sînt mereu limpezi ca la
crima.

Ne așezăm la 
lor și bucătăriei 
dincolo de duzii 
Nu-mi pot lua ochii de la o cutiuță cum e 
lămîia, prinsă în pervazul ușii. Candela cea 
mai îngrijită nu întrece lingurarul gazdei 
mele, Maria Pantelie. Și dînsa nu e numai 
brigadieră de frunte. A fost și deputată comu
nala și regională. Din munca sa la gospo
dărie și-a înnoit casa, și-a cumpărat bicicle
tă „Mifa", mașină de tors lînă, mașină de 
gătit în formă de masă.

— Și cu faianță pe lăturii... zic eu.
— Nu, să nu scrii așa.
— Da’ de ce ?
— Fiindcă nu-i așa. Scrie că are cazan 

de aramă de-o vadră!
îmi place nespus de gazda mea. Cînd ne 

așezăm la cină cu mama Rada, care tot tim
pul a lucrat la ciorap și cele două fetițe 
bălăioare, dacă Gileta face nazuri, briga
diera atît o ceartă :

— Cum ? Nu mănînci tocănița făcută de 
mama ta ?

— Ba da 1 începe a înfuleca fetița.
Privesc cum Maria Pantelie taie voinicește 

felii din pîinea albă cît un prunc, cum glu
mește apoi cu copilașii cînd îi pune să ghi
cească cum va fi pepenele cît banița ce se 
pregătește a-1 spinteca și îmi zic, că trebuie 
să fi citit „Scrisorile către părinți" ale lui 
Makarenko.

loachim Botez

vorbă sub șopronul cămări- 
de iarnă. Soarele a coborît 
deși ai uliței, spre iezer.

★
Naltă și mlădioasă ca un pui de mestea

căn, pe brigadiera Florica Camburu o aflăm

— Opt sute treizeci 
de metri — răspunde 
inginerul Sofronov.

— Dar avem pe 
tarlale mult mai lungi — intră în vor- 
altă colhoznică. Ce vom face ? 
Totul este prevăzut — răspunde zim- 
lnginerul. Tractorul poate face drumuri

cîmp 
bă o

bind 
oricit de lungi.

La întoarcere tractorul electric venea cu 
viteza a doua. Coborînd din mașină Molo- 
kanov spuse:

— E foarte bine și ușor să lucrezi pe 
tractorul electric. Conducerea «mașinii este 
extrem de simplă.

Merită să spunem cîte ceva șl despre trac
torist. El s-a născut și a crescut în cătunul 
Vîslîi. Aici au trăit bunicii și străbunicii lui> 
și din povestirile băti Inilor, Alexandr știe 
că erau timpuri cînd țăranii își arau petecele 
lor de pămînt cu pluguri de lemn.

Tatăl tractoristului — Ștefan Molokanov 
a luptat in rîndurile Armatei Roșii împotriva 
ocupanțllor fasciști și a murit în război.

Alexandr a hotărît să se facă tractorist 
Dorința lui .a fost realizată. Cu ajutorul unei 
burse de stat el a reușit să termine cursurile 
și apoi i-a fost încredințată conducerea unui 
tractor. Dar munca la tractorul electric a 
necesitat o completare a cunoștințelor. îm
preună cu tovarășii săi, Ilarion Ermakov, 
Alexei Fateev, Petre Rusov și alți tineri din 
cătun, Molokanov a fost trimis să urmeze 
cursuri speciale la o școală agricolă. După 
aceea tinerii tractoriști au plecat în Ucraina 
unde au învățat practic să lucreze pe trac
toare electrice. Acum ei conduc asemenea 
tractoare pe cimpiile Donului.

Stațiunea de mașini și tractoare electrice 
din Mecetnovskaia este una din cele 6 sta
țiuni care se înființează în regiunea Rostov. 
Colectivul stațiunii și constructorii au depus 
o muncă intensă pînă cînd au văzut trac
toare electrice pe cîmpiile lor. La margi
nea cătunului Vîslîi s-ia construit substația 
electrică a stațiunii de mașini și tractoăre 
electrice cu utilajul cel mai perfecționat. De 
la această substație duc linii de transmisie 
electrică care au în total o lungime de 55 
kilometri, iar pînă la sfîrșitul anului vor a- 
junge la 100 kilometri. Lucrul acesta va da 
posibilitate ca stațiunea să are cu tractoare 
electrice 80 la sută din întreaga suprafață 
arabilă a celor patru colhozuri pe care le 
deservește.

La S.M.T.E. sosesc mașini și utilaje din 
toate colțurile țării. Constructorii de trac
toare din Harkov au trimis aici 9 tractoare 
„HTZ-12". Acestea sînt niște mașini puter
nice de cîte 60 c.p. fiecare. Din Armenia s-au 
primit oipt substațli mobile „Erevan". Colec
tivul unei uzine din Odesa a trimis pluguri 
speciale.

Folosirea tractoarelor electrice pe baza 
energiei ieftine furnizate de hidrocentrala din 
Țimleanskaia a deschis noi posibilități pen
tru avîntul șl mai departe al agriculturii, 
.pentru mărirea recoltelor pe cîmpiile colhoz
nice din stepa Donului. S-a calculatjcă fie
care tractor electric obține într-un sezon o 
economie de 20 tone gaz sau pînă la 15 tone 
de combustibil folosit de tractoarele Diesel. 
Prețul de cost al aratului unui hectar de pă
mînt cu tractorul electric este de 4—5 ori mai 
mic declt cu tractorul cu combustibil.

robotind în preajma 
casei. Nu s-a măritat 
tacă. Dar cînd începe 
a mișca ciurul în pa

tru oolțuri spînzurat de grinda șopronului, 
din care cerne pleavă ca pulberea de aur 
pentru plămada lutului de prispe și cup
toare, ai zice că leagănă un prunc. Cînd 
rîde în umbra caisului dfa bătătură, des și 
rotat cît un nuc, chipul tînăr i se luminează 
numai de la dinții plini de sănătate. Busu
iocul, floarea dragostei, dirt grădinița din fața 
casei, umple tot cuprinsul de mireasmă. Pris- 
pa-i o azimă. Sub streașină se deapănă o 
horbotă albastră de scîndurele lucrate parcă 
în gherghef.

Anul trecut, brigadiera noastră a împli
nit la cîmp muncă de 280 de zile numai cu 
brațele ei. Și cine ar crede ? Ea singură în 
opt ceasuri a cules optzeci și cinci de ocale 
de bumbac. Și-a înscris astfel pe răbojul de 
la gospodărie cinci zile de muncă într-o zi.

In încăperea din dreapta nu știi pe ce să-ți 
oprești privirea. Pe muntele de scoarțe și 
velințe țesute numai de mîna ei ? Pe mobila 
nou-nouță adusă de curînd ? Pe maldărul de 
haine ? Pe încălțămintea din ungherul din 
stînga ?

— Nu te măriți ? — zic la plecare.
Fata puse mîinile în șolduri și rîse săltînd 

din sprîncenele bogate ca tufele de busuioc 
ce umple înserarea de mireasmă.

Cam peste drum stă Vasilica Nițu, femeie 
trecută de patruzeci de ani, oare muncește 
numai la brigada de legume. De la portiță, 
te năpădește boarea amăruie a tomatelor ce 
ard ca niște lampioane pe haraci. Doi 
șoi mai înalți decît casa, cu știuleți 
bada, le stau de strajă. Și aici altă 
năție : prispa nu mai e prispă, ci un 
așternut cu velințe în dreptul 
așezăm pe el la sfat. Negura 
prins grădinile.

Iată că pe portița din fund 
podarul Ion Nițu. Incărunțeala îi stă bine 
sub pălăria cu marginile plecate ștrengăreș
te, și pe obrajii rumeni ca miezul harbuji-

păpu- 
cît 0- 
minu- 
divan

pragurilor. Ne 
înserării a cu-

sosește și gos-

50 de ani de la nașterea 
lui N. A. Ostrovski

Scriitorul trăiește peste veacuri nu prin 
el însuși — de multe ori oamenii îi uită 
trăsăturile — ci prin eroii săi, prin viața 
și întimplările acestora care oglindesc atit 

' de perfect realitatea contemporaneității a- 
: celui care i-a creat. Sînt două mii și mai 

bine de ani de cînd Homer trăiește în me
moria generațiilor prin Achille și Ulisse, 
cîteva sute de ani de cînd Shakespeare 
înseamnă „Hamlet" sau „Regele Lear“ șl 
vor mai trece multe veacuri in care Goethe 
va trăi prin „Faust".

In același fel, devenit nemuritor, nu atit 
prin uriașa suferință care a însemnat cea 
mai mare parte a vieții lui tinere, nu prin 
uriașa voință care l-a caracterizat, ci prin

eroul său, prin Pavel Korceaghin, N. A. 
Ostrovski, — de la a cărui naștere se îm
plinesc 50 de ani — a trecut biruitor in 
rîndurile marilor figuri ale literaturii uni
versale.

Fără îndoială că „Așa s-a călit oțelul" 
cuprinde multe, chiar foarte multe elemen
te auto-biografice. Citind biografia lui Os
trovski, nu poți să nu-l recunoști acolo 
pe Pavka Korceaghin, comsomolistul din 
Sepetovka. Ce-ar fi fost insă Ostrovski 
fără Pavel Korceaghin? Un erou anonim 
al războiului civil, unul din acei minunați 
comsomoliști care n-au precupețit nimic în 
lupta pentru Puterea Sovietică. Dar iată 
că acela care din mintea și sîngele lui 
l-a plăsmuit pe Pavka, a devenit și va ră- 
mîne peste veacuri unul din cei mai iubiți 
scriitori ai lumii.

Căci Ostrovski n-a creat numai un 
roman auto-biografic, n-a creat numai un 
erou asemenea lui N. A. Ostrovski, care 
și-a început cariera de scriitor orb, para
lizat, fără nădejde de vindecare, ci a rein
trat în marele front al luptei pentru viață, 
dind lumii romanul nașterii puterii so
vietice, romanul nașterii omului nou, o- 
mului a cărei viață e închinată în între
gime luptei pentru viață. „Numai noi, 
scria Ostrovski, toți cei care, ca mine, 
iubim la nebunie viața, lupta, munca pen
tru construirea unei lumi noi, mai bune, 
numai noi, care am crescut șl am văzut 
viața în întregime, așa cum este ea, n-o 
putem părăsi atîta timp cît ne mai rămî- 
ne măcar o singură șansă".

Conceput șl creat de un luptător, Pavel 
Korceaghin nu putea fi decît un luptător 
și aceasta, cea mai caracteristică trăsătu
ră a sa, l-a făcut șl-1 face drag milioane
lor de luptători pentru viață ai lumii. To
varăș bun comsomoliștilor care au răzbit 
victorioși prin cincinale, purtat în ranița 
ostașilor în timpul Marelui Război pentru 
Apărarea Patriei, Pavel Korceaghin și 
prin el Nikolai Ostrovski, au ajutat mi
lioanelor de luptători pentru o nouă lume 
să lupte și să învingă.

Aceasta a fost cea mai fierbinte dorin- 
.ță a luî_N. A. Ostrovski: să lupte, să 
fie folositor partidului, vieții, cauzei ce
lor mulți. Prin Pavel Korceaghin, Nikolai 
Alexeevici Ostrovski duce șl astăzi mai 
departe steagul luptei. Și atîta vreme cît 
pe lume vor mai fi oameni care luptă pen
tru viață, alături de ei, în primele rîn- 
durl, va păși prin cartea și eroul său, Ni
kolai Ostrovski, scriitorul militant, acela 
căruia oamenii i-au fost mai dragi ca pro
pria sa viață.

M. PIRVULESCU

lor de la bostana co
lectivului. Lasă hirle- 
ț'Ul ca ,ne un baston de 
preumblare și s-așeazâ 
și dânsul pe canapeaua 
de ilut. A muncit toa

tă ziua la canalul de irigație pe unde se 
pompează apa din iezer. Anul ce a treout a 
împlinit zile de muncă mai multe decît ară
tau foile calendarului: patru sute.

— Știi cu cine mă-ntîlnii ? — zise către 
nevastă.

— Cu cine ?
— Cu ăl de s-a supărat pe colectivă.
— De ce ?
— Ci-că de ce nu-i mai dă doi saci de grîu.
— Și nu-i dă ?
— Cum să-i dea? N-a muncit omul îsta 

nici zece zile. Umblă să intre cu sila-n rai 
ca unchiașul ăla cu baba la spinare.

Și, plin de voie bună, Ion Nițu povestește 
cum un protopop cu brîu ca tomata, a intrat 
cu hatîr ceresc pe poarta raiului; dar cum 
și unchiașul, dacă a văzut că nud primește 
și-a vîrît baba în sac și cioc-cioc la poartă...

— Ce cauți ? a întrebat paznicul.
— Am adus calabalîcu părintelui I Și a 

intrat și moșul cu baba lui.
— Da' la colectivă nu-i raîu’ trîntorilor !... 

— rîse om>ul oare a împlinit în acea zi trei 
norme.

★
Cu asemenea oameni ca brigadierul Nițu, 

ca femeia lui și ca atîtea sute de alți briga
dieri și brigadiere, înflorește gospodăria de 
la Cuza Vodă de mai bine de două mii de 
pogoane. Așa s-au agonisit anul trecut patru
zeci de vagoane de grîu și șaptezeci de po
rumb. Așa se ține seama și rînduiala celor 
147 de cai de muncă, 100 de vaci de lapte, 
200 de porci, peste o mie de oi. In bani, a- 
verea gospodăriei „Gheorghi Dimitrov" trece 
de trei milioane de lei. Anul acesta satul va 
avea lumină electrică. Uzina e în lucru. Pă- 
tulul înalt de cîțiva stînjeni privește lacom 
întinderile cu milioane și milioane de știu- 
leți...

A doua zi, iarăși în potopul de lumină al 
amiezii, cînd întorsei capul din căruța ce 
zbura către zarea albastră a iezerului de la 
Călărași, în urmă se aprindea ca un semn 
ai biruinței steagul roșu al gospodăriei. Iar 
în seninul înalt se roteau doi porumbei albi 
oa niște vestitori ai belșugului și ai păcii pe 
pămînt.
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poate chiar mai rău.

E tare plăcut și o- 
dihnitor să discuți cu 
un om senin. Dar ca 
orice lucru și senină
tatea dusă ta extrem 
șl care nu are nici un 
temei îți apare ca o a- 
devărată nepăsare și

Cred că tot astfel poate fi categorisită 
și seninătatea unor tovarăși din conduce
rea întreprinderii „Bumbăcăria Romînească"- 
Jilava. Acești tovarăși pot să-ți confirme o 
serie de lipsuri din întreprinderea lor de 
parcă aceste lucruri nici nu i-ar privi. Tova
rășul Carol Priboi, președintele comitetului 
de întreprindere, de pildă, te anunță fără 
nici măcar să roșească că de mai bine de opt 
luni de zile întreprinderea nu și-a realizat 
planul. Poate chiar să-ți pună la dispoziție 
și o serie de cifre foarte elocvente. Te uiți 
peste darea de seamă pe care ți-o întinde și 
citești : „De la 1 ianuarie pînă la 22 septem
brie întreprinderea „Bumbăcăria Romî- 
nească“-Jilava este rămasă în urmă cu planul 
la peste 60.500 kg. fire de bumbac". 60.500 
kg. de fire datori patriei! Citești șl nu-ți vine 
să crezi. Nu poți să-ți închipui în primul' 
rînd această serioasă rămînere în urmă și 
mai ales seninătatea cu care tovarășii de la 
„Bumbăcăria Romînească“-Jilava se împacă 
cu această stare de lucruri. Iți face impresia 
să acești oameni au încercat tot ce au putut 
ca să lichideze această situație și în fața unor 
greutăți de nebiruit și-au frînat etanul.

Este drept că au avut și au încă de bi
ruit o serie de greutăți de natură obiectivă. 
In această categorie intră, de pildă, și unele 
opriri de curent electric (de care IREB-ul 
nici nu a binevoit să anunțe In prealabil în
treprinderea), din care cauză mașinile au 
stat multe ore în șir. Insă incomparabil mai 
numeroase sînt cauzele de natură subiectivă, 
cauze care frînează la „Bumbăcăria Romî- 
nească‘‘-Jilava îndeplinirea planului de pro
ducție.

★
In preajma celei de a «zecea aniversări a 

eliberării patriei, ziarele aduceau la cunoș
tința oamenilor muncii noi victorii obținute 
în diferite fabrici și uzine. De pretutindeni so
seau vești despre succesele de seamă do- 
btadite în fiecare sector de activitate, vești 
despre angajamente îndeplinite șl chiar de
pășite. Și colectivul de muncă de la „Bum- 
Dăcăria Romînească" își luase o serie de 
angajamente în cinstea zilei de 23 August. 
La 22 august întreprinderea „Bumbăcăria 
Romînească'* s-a prezentat cu angajamente 
neîndeplinite. La acea dată întreprinderea era 
datoare peste 47.500 kg. fire de bumbac.

S-ar putea crede că această situație a fost 
de natură să trezească conducerea fabricii 
din amorțeală. Nici pe departe. Neîndeplini- 
rea angajamentelor nu a format obiectul a- 
tenției conducerii întreprinderii, nu a consti
tuit un semnal de alarmă. Situația din în
treprindere a continuat să dăinuie și chiar 
să se înrăutățească. Numai astfel se explică 
că la 22 septembrie, adică numai într-o lună 
de zile, datoriei de 47.500 kg. fire i s-a adău
gat și cantitatea de 13.000 kg.

Șl din nou, oolectivul întreprinderii și-a 
luat, în cadrul întrecerii socialiste, angaja
mente din cele mai importante. Printre al
tele, muncitorii și tehnicienii de la „Bumbă
căria Romînească'* s-au angajat să dea peste 
planul lunilor septembrie și octombrie 500 
kg. fire și 1000 kg. țesături tehnice. Condu
cerea întreprinderii nu s-a angajat însă cu 
nimic să sprijine pe muncitori în întrecere, în 
realizarea angajamentelor. In răspunsul la 
chemarea la întrecere lansată de cele 12 în
treprinderi din regiunea Stalin, conducerea 
de le „Bumbăcăria Romînească** nu s-a obo
sit să-și treacă măcar un singur angajament, 
vreo măsură care să sprijine dezvoltarea în
trecerii socialiste. Directorul întreprinderii, 
tovarășul Dumitru Constan tinescu, s-a mulțu. 
mit doar să semneze, tare și apăsat, aceste 
angajamente în numele colectivului pe care 
îl conduce, 
desigur că

Tov. D. Consta ntinescu a uitat 
întrecerea socialistă este o pro-

Festivitatea de închidere 
a concursului republican al tinerilor artiști

Luni seara, în sala Comedia a Teatrului 
Național „I. L. Caragiale**, a avut loc șe
dința festivă de închidere a concursului re
publican al tinerilor actori, regizori șl pic
tori scenografi, organizat de Ministerul Cul
turii.

La festivitate au participat fruntași ai sce
nei noastre, oameni de artă șl cultură, ti
neri actori și studenți ai institutelor de artă.

Cu acest prilej Ion Manolescu, artist al 
poporului din R.P.R., a făcut o scurtă ana
liză a desfășurării acestui prim concurs pe 
țară, subliniind rezultatele obținute.

In numele Comitetului Central al UTM, 
tov. Petre Gheorghe, secretar al CC al 
UTM, a felicitat călduros pe tinerii actori 
pentru frumoasele lor realizări.

Au fost înmînate apoi premiile acordate 
In cadrul concursului republican al tinerilor 
artiști din teatrele dramatice.

Cu premiul I pentru cel mai reușit specta
col, în valoare de 10.000 lei, a fost distins 
soectacolul cu piesa „Liceenii" prezentat de 
Teatrul Național „I. L. Caragiale". Premiul 
II în valoare de 8.000 lei a fost acordat spec
tacolului cu piesa „Tinerețea părinților" pre
zentat de secția maghiară a Teatrului de 
Stat din Baia Mare.

Premiul I pentru regie a fost acordat re
gizorului Val Săndulescu de la Teatrul Ar
matei pentru montarea piesei „Mașenca", 
iar premiul II regie regizorului Virgil Sacer- 
doțeanu de la Teatrul Național „I. L. Ca- 
ragiale'* pentru realizarea piesei „Liceenii". 
Cu premiul III regie a fost distins Gheorghe 
Haragh de la Teatrul de Stat din Baia Ma

I n f o r
GALAȚI — Ansamblul de cîntece și dan

suri al Armatei Populare Chineze de Elibe
rare a sosit marți dimineață în orașul 
Galați.

Seara, pe stadionul „Portul roșu* dta lo
calitate, Ansamblul de cîntece șl dansuri al 
Armatei Populare Chineze de Eliberare, a 
prezentat un spectacol ta fața a peste 20.00C 
de spectatori. Publicul gălățean a răsplătit 
cu îndelungi aplauze pe solii artei chineze 
pentru înalta lor măestrle artistică.

*
Vineri 1 octombrie, la ora 16,30 va avea 

loc pe stadionul „23 August" un spectacol 
prezentat de Ansamblul de cîntece și dan
suri al Armatei Populare Chineze de Elibe
rare.

Biletele se găsesc la CDB, str. Academiei 
3, telefon 3.45.75, precum și la încasatorii de 
la tramvaie. Intrarea la stadion se va face

——— blemă care privește
La întreprinderea «Bumbăcăria ^irecî conducerea in-

Romînească» întrecerea socialista pui însă ca directorul 
este subapreciată întreprinderii „Bum-

K bacaria Rommeasca -
Jilava să afle aceste 

lucruri. Este .timpul să întrebăm ce mai aș
teaptă această conducere ca să treacă la li
chidarea Tămînerii în urmă cu planul, ca să 
treacă la stîrpirea din rădăcină a nenumărate
lor lipsuri care împiedică realizarea planului 
de producție.

Conducerea de la „Bumbăcăria Romî
nească'' nu vede în întrecerea socialistă, în 
dezvoltarea ei, cel mai eficace mijloc pentru 
lichidarea rămînerii în urmă, cea mai bună 
metodă în vederea îndeplinirii planului la toți 
indicii. Aceasta se vădește în primul rînd din 
faptul că planurile de măsuri tehnico-organi- 
zatorice alcătuite ne baza propunerilor munci
torilor și tehnicienilor făcute în ședințele de 
producție rămîn mai mult pe hîrtie. Aceste 
planuri nu sînt cunoscute nici de restul teh
nicienilor, nu 
fabricii pentru 
citori.

Conducerea 
Romînească" a 
deosebit de important al tehnicienilor în spri
jinirea întrecerii socialiste. Din această cauză 
sprijinul pe care trebuie să-l dea tehnicienii 
muncitorilor în întrecere lasă mult de dorit. 
Drept urmare, mulți muncitori și munci
toare, nesprijiniți suficient de maiștri, nu-și 
realizează planurile de muncă. Maistrul Cons
tantin Bechlr din secția ringuri, de pildă, 
care are în grijă brigada condusă de Va- 
sile Tudora, nu asigură cu suficientă conti
nuitate alimentarea mașinilor cu mosoare 
pline, nu contribuie cu nimic la întărirea 
disciplinei brigăzii, el însuși lipsind nemo- 
'tivat de la lucru. De asemenea, maiștrii Ște
fan Bănică și Victoria Bușoi nu se ocupă te
meinic de buna desfășurare a muncii în brigă
zile jle care răspund. Din această cauză 
brigăzile lor sînt sub plan.

La „Bumbăcăria Romînească*' sprijinul teh
nicienilor ar trebui să se facă simțit și în 
ceea ce privește extinderea experienței înain
tate, a metodelor de înaltă productivitate. Dar 
acest lucru nu se întîmplă. Din luna iu
lie doar trei brigăzi aplică inițiativa filatoa
rei Antoaneta Alexovici, cu toate că folosi
rea deplină a capacității mașinilor este o 
problemă încă acută pentru întreprindere. In 
schimb, conducerea fabricii a trecut în darea 
de seamă pe trimestrul II că nu a organizat 
nici un schimb de experiență, nici o școală 
pentru extinderea metodelor înaintate 

întrecerea socialistă la întreprinderea 
„Bumbăcăria Romînească" nu are un caracter 
mobilizator și datorită lipsei unei evidențe 
operative a realizărilor obținute de muncitori. 
De problema evidenței întrecerii nu se ocupă 
decît serviciul de organizare și normare a 
muncii. Jos, în secțiile întreprinderii, nu mai 
ține nimeni această evidență, maiștrii primind 
alte sarcini. Cum este oare posibil ca acest 
serviciu să cuprindă toată această muncă? 
Așa se explică că evidența realizărilor este 
greoaie, că se face ou întîrziere și nu în corn, 
parație cu angajamentele. Tot din această 
cauză din numărul total al muncitorilor nu
mai 68 la sută sînt antrenați în întrecere.

Numărul mic de muncitori antrenați In în
trecere trebuie explicat șl prin faptul că dis
ciplina socialistă a muncii lasă foarte mult 
de dorit. Numai In luna august s-au pierdut 
din cauza absențelor nemotivate ore în care 
s-ar fi putut produce mii de kilograme fire de 
bumbac.

Față de lipsurile serioase existente la 
„Bumbăcăria Romînească" nici Direcția gene
rală Industrială in, bumbac, cînepă din Mi
nisterul Industriei Ușoare nu a acționat cu 
toată tăria. Este timpuil oa Direcția gene
rală să intervină în această întreprindere cu 
măsuri hotărîte, menite să smulgă din ră
dăcină nepăsarea față de problemele înde
plinirii planului.

sint nici afișate în secțiile 
a putea fi urmărite de mun-

tatreprinderii „Bumbăcăria 
pierdut din vedere și rolul

FR. KLINGER

re, pentru punerea In scenă a piesei „Tine
rețea părinților".

Premiul II pentru pictori scenografi a fost 
acordat tinerei Sanda Mușatescu de la Tea
trul Muncitoresc CFR Giulești pentru deco
rurile realizate la piesa „Slugă la doi stă- 
pîni". Premiul III pentru pictori scenografi 
a fost atribuit lui Mihai Tofan de la Teatrul 
Național „I. L. Caragiale" pentru decorurile 
la piesa „Liceenii".

Premiul I pentru actori a fost acordat ti
nerilor artiști Elena Sereda de la Teatrul 
Național „I. L. Caragiale", Angela Albani 
de la Teatrul de Stat din Sibiu, Vasile Nițu- 
lescu de la Teatrul Tineretului, Lorand 
Lohlnschl de la Teatrul Secuiesc de Stat din 
Tg. Mureș și Gheorghe Cîmpeanu de la Tea
trul Armatei. Au mai fost de asemenea acor
date un număr de 6 premii II șl 13 premii 
III pentru actori, mențiuni speciale pentru 
regie și mențiuni pentru actorii care s-au 
distins cu prilejul acestui concurs.

Tov. Petre Gheorghe a înmînat colective
lor tinerilor actori de la Teatrul Național 
„I. L. Caragiale" și de la Teatrul de Stat 
din Baia Mare^. secția maghiară, diplome de 
onoare ale CC"âl UTM.

Tov. Pavel Țugui, locțiitor al ministrului 
Culturii, a urat tinerilor artiști noi succese 
în muncă.

Colectivul de tineri actori ai Teatrului Na
țional „I. L. Caragiale" a interpretat apoi 
piesa sovietică „Liceenii" de K. Treniov, care 
a fost viu aplaudată de publicul spectator.

(Agerpres)

m a ț I I
prin bd. Muncii, șoseaua Iancului și strada 
Maior Coravu.

★

Măriți seara a avut loc la Casa Ziariștilor 
o gală de filme chineze.

Cu acest prilej. Ambasada R.P. Chineze la 
București a prezentat filmele „întreceri spor-’ 
tive naționale" și „Poarta nr. 6".

Filmele au fost primite cu căldură de a- 
slstență.

*

Luni dimineața, în sala de festivități a 
Ministerului Prevederilor Sociale a avut loc 
deschiderea festivă a cursurilor de calificară 
profesională organizate pentru îmbunătăți
rea cunoștințelor șefilor secțiilor de pre
vederi sociale ale comitetelor executive ale 
sfaturilor populare. (Agerpres)

Protecția muncii, ocrotirea vieții și să
nătății muncitorilor prin îmbunătățirea 
permanentă a condițiilor de muncă, au 
devenii în regimul nostru democrat-popu
lar o importantă problemă de stat.

O contribu(ie importantă în rezolvarea 
problemelor de protecția muncii o aduce 
Institutul de Cercetări Științifice pentru 
Protecfia Muncii al Consiliului Central al 
Sindicatelor, care desfășoară o vie activi
tate în vederea creării unor condiții mai 
bune de muncă în uzine, fabrici, pe o- 
goare și țn institufiile din (ora noastră.

Ancheta ziarului nostru

Republica Populară Romînă are dreptul incontestabil 
de a face parte din Organizația Națiunilor Unite!

Ecrane de protecfie la strunguri

Pentru protejarea muncitorilor care lu
crează la strunguri, Institutul de Cercetări 
Științifice al Consiliului Central al Sindica
telor a realizat, după documentația sovietică, 
ecrane speciale de protecție care feresc mun
citorii de accidentele provocate prin sărirea 
șpanului. Ecranul de protecție la strunguri 
se compune dintr-o plasă de sîrmă montată 
pe un cadru metalic, care înconjoară piesa 
în zona de tăiere. El e prevăzut cu un geam 
special care permite muncitorului să urmă
rească piesa în zona de tăiere. Ecranul de 
protecție este fabricat în serie și aplicat la 
noua producție de strunguri S.3 a uzinelor 
„Iosif Rangheț" din Arad.

Instalații mobile de ventilare

Pentru îmbunătățirea condițiilor de muncă 
a muncitorilor din centralele termo-electri- 
ce, care lucrează la temperaturi ridicate în 
interiorul cazanelor de aburi, în timpul re
parării lor, Institutul de Cercetări Științifice 
pentru Protecția Muncii, folosind documenta
ția sovietică, a realizat o instalație mobilă 
de ventilație. Instalația, care e în curs de 
experimentare la uzinele Grozăvești, se com
pune dintr-un ventilator centrifugal, un tub 
flexibil și o gură de refulare ce se introduce 
în cuptor și care refulează aerul aspirat, 
asupra locului de muncă.

Iluminatul rational

Problema iluminatului rațional la locurile 
de muncă prezintă o importanță deosebită. 
Un sistem de iluminat cît mai potrivit a 
diverselor locuri de muncă asigură înlătu
rarea bolilor profesionale provocate de efor
tul vizual excesiv, necesitat de sisteme de 
iluminat prea slabe sau prea puternice.

Institutul de Cercetări Științifice pentru 
Protecția Muncii, în urma studiului între
prins la fabrica de postav de la Buhuși, a 
făcut propuneri concrete pentru îmbunătăți
rea iluminatului. La această fabrică se pre
conizează trecerea la iluminatul de 21 wați 
la mașinile de dărăcit, în loc de iluminatul 
de 220 wați. Prin folosirea tensiunii de 24 
wați, intensitatea curentului crește, ducind 
la o încălzire mal mare a becului și deci și 
a împrejurimilor. Pentru înlăturarea perico
lului de incendiu, Institutul de Cercetări Ști
ințifice pentru Protecția Muncii a propus fo
losirea unei apărători de sticlă clară, mon
tată deasupra lămpii, caro interpune un strat 
de aer între balonul încălzit și exterior.

Dispozitive mecanice la batoze 
de treierat

La S.M.T. Hărman, regiunea Stalin, mun
citorii și tehnicienii din această stațiune, 
sub îndrumarea Institutului de Cercetări 
Științifice pentru Protecția Muncii, au rea
lizat un dispozitiv mecanic de alimentare cu 
bandă la toba batozei de treierat.

Prin aplicarea acestui dispozitiv se înlă
tură accidentele la toba batozei șl în același 
timp se înlătură aproape în întregime pro
centul de spice netreierate, asigurînd astfel 
o productivitate mai mare a mașinii de tre
ierat.

Prin aplicarea dispozitivului, alimentarea 
tobei se face uniform, snopii fiind înșirați 
pe banda transportoare.

Poporul chinez va 
sărbători ta curînd cea 
de a cincea aniversare 
a celui mai măreț 
eveniment din istoria sa milenară — procla
marea Republicii Populare Chineze. In 
cursul celor cinci ani de existență a puterii 
populare, în viața satelor și orașelor Chinei 
au avut loc însemnate transformări _ care 
le-au schimbat înfățișarea, creînd condiții tot 
mai bune de muncă Și de trai maselor largi 
de oameni ai muncii. Exemplul orașului Pe
kin, capitala țării, constituie o dovadă grăi
toare a muncii pline de eroism pe care o 
depun zi de zi milioanele de constructori ai 
Chinei noi pentru a lichida urmele înapoierii 
moștenite din trecut și pentru a grăbi în
florirea patriei lor.

Cu cîteva secole ta urmă el a devenit pen
tru prima dată capitala statului chinez. De 
atunci, împărații Chinei, urmărind să dea 
cît mai multă strălucire puterii lor, l-au îm
podobit cu palate mărețe, minunate chioșcuri 
chinezești, temple și pagode înalte care i-au 
dat o deosebită frumusețe. Dar toate aceste 
construcții erau făcute numai pentru împă
rat și mandarini care trăiau în lux și trta- 
dăvie în timp ce poporului îi era interzis 
măcar de a le vedea.

Aceeași situație grea pentru masele de oa
meni ai muncii a continuat să dăinuie șl în 
anii dominației bandelor gomindaniste care 
au schimbat capitala țării muttad-o la Nan
kin. Lupta eroică a poporului chinez pentru 
eliberarea sa de sub jugul exploatatorilor, a 
pus însă capăt odată pentru totdeauna stă- 
ptairii lor în China și la 14 ianuarie 1949 
ta urma victoriilor strălucite ale Armatei 
Populare Chineze de Eliberare, Pekinul a 
fost eliberat. I.ncepînd din același an el a 
devenit din nou capitala Chinei. De atunci 
în viața locuitorilor tuturor orașelor șl sate
lor Chinei s-a deschis un drum nou, acela 
al construirii unei vieți libere și fericite. 
Palatele nobililor și grădinile pot fi văzute 
și astăzi însă nu mai sînt locuri în care po
porul nu poate intra. Mai pot fi văzute de 
asemenea și unele din străzile înguste și 
murdare de odinioară ca o mărturie a mize
riei șl suferinței prin care au trecut locui
torii lor. Cu toate acestea jnfățișarea ora
șului s-a schimbat mult căci prin munca 
însuflețită a zecilor de mii de oameni tot 
mai rapid dispare înfățișarea vechiului 
Pekin șl ta locul lui apare un oraș mo
dern, cu clădiri și parcuri frumoase — noul 
Pekin.

Pentru reconstruirea orașului și dezvolta
rea sa a fost alcătuit un plan pe o perioadă 
de 15—20 ani care se integrează ta marele 
plan de construcții al întregii Chine. La ela
borarea lui au participat specialiști în pro
blemele de arhitectură și renumiți profesori 
universitari. Pekinul va deveni nu numai un 
mare centru politic și cultural ci și un În
semnat centru industrial. Populația' sa va 
crește de la 2.900.000 cît numără în prezent 
pînă la 4 sau 5 milioane. Suprafața. Peki

Acum citeva zile au început lucrările celei de a noua sesiuni 
a Adunării Generale a Organizației Națiunilor Unite. Alături 
de toate popoarele lumii, poporul romîn urmărește cu atenție 
dezbaterile Adunării Generale. Milioanele de oameni din țara 
noastră — ocupați cu munca pașnică creatoare — sînt interesați 
ca O.N.U. să-și dea contribuția la continua slăbire a încordării 
internaționale, la rezolvarea pe cale pașnică a tuturor proble
melor internaționale litigioase.

O asemenea contribuție a Organizației Națiunilor Unite la 
rezolvarea celor mai însemnate probleme ce frămîntă popoarele 
lumii ar ridica mult prestigiul acestei organizații internațio
nale. Pentru aceasta e nevoie însă ca — în spiritul Cartei 
O.N.U. — să fie respectat principiul universalității organizației. 
Situația de astăzi, cînd pe lingă R. P. Chineză — care este pri
vată de drepturile pe care le are ca membră fondatoare a 
O.N.U. — aproape jumătate din țările Europei nu sînt mem

bre ale O.N.U., nu poate contribui la creșterea prestigiului Or
ganizației Națiunilor Unite și la slăbirea încordării internațio
nale.

Printre țările Europei care au cerut în numeroase rînduri ad
miterea lor la O.N.U. se află și țara noastră.

Ziarele de duminică au publicat „Declarația Guvernului Re
publicii Populare Romîne cu privire la cererea de admitere a 
R.P.R. ca membru al Organizației Națiunilor Unite". Document 
vădind consecventa politică de pace și prietenie între popoare, 
Declarația Guvernului Romîn argumentează dreptul țării noa
stre de a contribui și prin O.N.U. la lupta pentru slăbirea în
cordării internaționale, pentru pace în întreaga lume.

Cum era și de așteptat, Declarația a stîrnit un mare interes 
In rîndurile poporului romîn care sprijină din inimă politica ex
ternă de pace a guvernului său.

Ziarul „Romînia liberă" s-a adresat unor personalități poli
tice și sociale din țara noastră rugîndu-le să împărtășească 
punctul lor de vedere în problema admiterii Romîniei la 
O.N.U.

Publicăm răspunsurile primite.

Țara noastră iubitoare de pace are tot dreptul să fie membru al O.N.U.
Pe bună dreptate se întreabă toți oamenii 

de bună credință de ce de mai bine de 
șapte ani se tărăgănează rezolvarea cererii 
legitime a țării noastre ca și a celorlalte 
țări de democrație populară — care dovedesc 
zi de zi prin fapte dorința lor arzătoare de 
a contribui activ la destinderea încordării 
internaționale, la întărirea păcii și colaborării 
între popoare — de a fi admise în O.N.U. 
Carta O.N.U prevede că membru el Organi
zației Națiunilor Unite poate să devină orice 
stat iubitor de pace care își asumă obliga
țiile înscrise în Cartă.

In repetate rînduri, statul nostru și-a de
monstrat năzuința de a contribui la asigu
rarea securității colective, la consolidarea 
păcii.

Posibilitatea reglementării tuturor litigiilor 
între state pe calea tratativelor și coexisten
ța pașnică a țărilor cu regimuri sociale di
ferite sînt principii vitale pentru asigurarea 
păcii intre popoare și aceste principii că
lăuzesc în permanență politica externă a 
Republicii noastre Populare. In acest sens, Gu
vernul Republicii Populare Romîne s-a pro
nunțat de curind împotriva creării de 
blocuri militare în Europa — de felul „co
munității defensive europene" — care ar o- 
pune un grup de state altora și ar duce ast
fel la primejdia unor noi agresiuni. Guver
nul R.P.R. a afirmat necesitatea creării unui 
sistem de securitate colectivă în Europa, al 
tuturor țărilor iubitoare de pace din Europa 
fără deosebire de orînduire socială — așa

Un argument puternic
Declarația Guvernului Republicii Populare 

Romjpe cu privire la cererea de admitere a 
țării noastre ca membru al Organizației Na
țiunilor Unite se bucură de adeziunea și de 
sprijinul tuturor cetățenilor patriei noastre. 
Căci este nejust și cu totul anormal ca po
porul nostru — ca și alte popoare îm
potriva cărora se manifestă încă o atitudine 
discriminatorie — să fie lipsit de posibilita
tea de a-și expune punctul de vedere în ase
menea probleme vitale pentru omenire, deci 
și pentru el însuși, ca problemele care se 
dezbat în cadrul Organizației Națiunilor 
Unite.

Admiterea Republicii Populare Romîne ca 
membru în Organizația Națiunilor Unite este 
cu atît mai îndreptățită cu cît țara noastră 
îndeplinește întru totul condițiile cerute de 
Carta O.N.U oricărui stat care dorește să 
facă parte din Organizația Națiunilor Unite.

Reflectînd profundul atașament al popu
lației pentru cauza păcii și prieteniei dintre 
popoare, Guvernul Republicii Populare Ro
mîne a dezvoltat și dezvoltă relații de cola
borare cu celelalte state ale lumii, în do
menii de activitate din cele mai diferite.

Deosebit de active au fost și sînt, de pildă, 
relațiile comerciale internaționale ale Repu
blicii noastre Populare. Țara noastră soco
tește strîngerea legăturilor economice din- 

PEKIN, CAPITALĂ A 600 MILIOANE DE OAMENI
nului va crește de la 24.000 mile pătrate la 
173.000 mile pătrate. Acestea sînt sarcinile 
de viitor pe care constructorii capitalei R.P. 
Chineze au și început să le traducă în fapte 
obținînd frumoase rezultate.

In trecut populația Pekinului a avut mult 
de suferit de pe urma neglijenței șt dispre

de arhitectură din Pekin,Noua clădire a Facultății
țului foștilor cîrmuitori față de gospodăria 
comunală. Epidemiile secerau nenumărate 
vieți din cauza apei infecte a străzilor mur
dare, a caselor insalubre. Cu sute de ani în 
urmă Pekinul dispunea de un sistem de ca
nalizare aproape perfect, cu timpul însă ca
nalizarea a fost înfundată și nu s-a mal gă
sit nimeni s-o repare. Din această cauză re
zervoarele de apă ale orașului se transfor
mau în mocirle, două treimi din populație 
fiind silită să folosească apă din fîntîni sau 
canale. In cei cinci ani oare au trecut de la 
eliberarea Pekinului, lacurile și micile curșuri 
de apă au fost asanate. Rețeaua de canale 
a fost curățată în întregime și repusă ta

Prof. univ. Lotar Rădăceanu
Vicepreședinte al Comitetului permanent 

pentru apărarea păcii din R.P.R.

cum e propus delegația U.R.S.S. la confe
rința de la Berlin:

Statul nostru și-a arătat în repetate rîn
duri dorința de a contribui la intensificarea 
colaborării pe toate tărîmurile — economic, 
cultural, științific, etc. — cu toate țările, in
diferent de regimul lor politic.

In patria noastră, marile figuri ale culturii 
universale, aparținînd celor mai diferite po
poare, au foșt sărbătorite în cadrul aniver
sărilor culturale recomandate de Consiliul 
Mondial a] Păcii. In acest an, de pildă, oa
menii de cultură și iubitorii de pace, come
morează pe scriitorul clasic rus Cehov, ca șl 
pe scriitorul romantic englez Fielding, pe 
dramaturgul antic grec Aristofan, ca și pe 
compozitorul ceh Dvorak.

Corul calomniatorilor de peste hotare — 
în care se face auzită în primul rînd larma 
trădătorilor de patrie, a celor care suspină 
după vremurile cînd transformaseră țara 
noastră într-un avantpost al provocatorilor de 
războaie — nu poate acoperi cîntecul muncii 
pașnice și viguroase a poporului nostru. 
Oaspeții veniți din Apus — oameni de cele 
mai diferite convingeri politice — au desmin-

Gh Savin
Președintele Camerei de Comerț a R.P.R.

tre state, libera dezvoltare a schimburilor 
internaționale, ca un factor de cea mai mare 
importantă pentru realizarea unei destinderi 
în situația internațională.

Pe această bază principială Republica 
Populară Romînă a lărgit în mod continuu 
sfera legăturilor sale comerciale, adîncind 
permanent relațiile sale de colaborare eco
nomică cu Uniunea Sovietică și cu țările de 
democrație populară, dar extinzînd în același 
timp schimburile sale cu țările vestice. Nu
mai între anii 1950—1953 schimburile co
merciale ale R.P.R. cu țările vestice au cres
cut cu 50%. Iar nu mai departe de cît anul 
acesta, Republica Populară Romînă a în
cheiat o serie întreagă de acorduri și tran
zacții comerciale cu- astfel de țări ca India, 
Indonezia sau Islanda, bunăoară, cu care n-a 
avut acorduri comerciale niciodată în trecut. 
Acum, în portul Constanța, pe aeroporturi și 
în gările romînești se încarcă și se descarcă 
mărfuri care pleacă sau vin în și din 
U.R.S.S., Danemarca Republica Populară 
Chineză, Egipt, Turcia, R.P. Ungară, Italia, 
Anglia, R.D. Germană, Finlanda, R. Ceho-

în sprijinul cererii Republicii Populare Romîne

funcțiune. In același timp un însemnat număr 
de străzi au fost pavate. Numai în anul 
1953 au fost pavate noi străzi cu o lungime 
totală de peste 190 km. Pe străzile orașului 
nu mai poate fi văzută rikșa care cu nu
mai cîțiva ani ta urmă constituia principa
lul mijloc de transport pentru mărfuri și pa

sageri. Astăzi autobuzele și liniile de tram
vaie leagă cartierele muncitorești de centrul 
Pekinului, orașul avînd de trei ori mai multe 
tramvaie și de 14 ori mai multe autobuze 
decît în primele zile de după eliberare.

O atenție deosebită se acordă construc
ției de locuințe în cartierele muncitorești. 
Astfel numai în cursul anului 1953 s-au 
construit 1.160.000 metri pătrați de supra
față locativă. Vechile cartiere cu străzi în
guste și case dărăpănate sînt înlocuite trep
tat cu străzi moderne.

Paralel cu construcția de noi locuințe se 
ridică noi școli, universități și clădiri pen
tru instituțiile publice. Nunîeroase școli noi 

țit categoric prin declarațiile lor aceste ca
lomnii, zugrăvind realitatea : marea dorință 
de pace a poporului nostru.

O expresie grăitoare a politicii iubitoare 
de pace a guvernului nost j o constituie fap
tul că mișcarea pentru pace din patria noas
tră are asigurată cele mai favorabile con
diții de dezvoltare. Cele peste 24.000 comi
tete de luptă pentru pace, cu peste 300.000 
membri, eu cele mai prielnice condiții pen
tru antrenarea maselor largi ale poporului 
nostru la lupta pentru pace. Nu constituie 
oare o anomalie faptul că, dimpotrivă, în a- 
numite țări ce se opun admiterii țării noas
tre în O.N.U. mișcarea pentru pace este su
pusă prigoanei, iar fruntașilor pentru pace, 
ca, de pildă, cunoscutul artist american 
Paul Robeson, nu li se permite să ia parte 
la congresele internaționale ale luptătorilor 
pentru pace?

Republica Populară Romînă — tară iubi
toare de pace — are tot dreptul să facă parte 
din O.N.U.

Toți partizanii păcii din Republica Popu
lară Romînă cer de aceea ca sesiunea a 9-a 
a Adunării Generale a O.N.U. să pună capăt 
odată pentra totdeauna politicii de încălcare 
de către anumite state a dreptului legitim 
al Romîniei de a fi primită în O.N.U., pen
tru ca în felul acesta poporul romîn și gu
vernul său să poată să aducă o și mai mare 
contribuție cauzei vitale a întregii omeniri— 
întărirea păcii și prieteniei între popoare.

slovacă, Argentina, Norvegia, Elveția, Bel
gia, Austria, Grecia, Germania occidentală 
și alte zeci de țări de pe toate continentele.

De curînd a avut loc la Leipzig marele 
tîrg inte-național de mostre, pe care-1 orga
nizează în fiecare an Republica Democrată 
Germană. A fost o puternică manifestare a 
tendinței care își face astăzi drum în întrea
ga lume pentru perfecta normalizare a legă
turilor economice internaționale, pentru înlă
turarea tuturor barierelor artificiale care sînt 
ridicate în calea liberei dezvoltări a comer
țului internațional. Delegația Republicii 
Populare Romîne și-a manifestat și cu' acest 
prilej dorința ei de a participa în mod direct 
și activ la dezvoltarea comerțului est-vest și 
a avut satisfacția de a constata că această 
dorință se manifestă și în cercuri economice 
și comerciale occidentale, cu deosebire în 
rîndurile oamenilor de afaceri din Germania 
occidentală, Anglia și Franța.

Lărgind legăturile sale economice interna
ționale, Republica Populară Romînă ia așa 
dar parte activă la dezvoltarea comerțului in
ternațional, la ridicarea standardului de via
ță al popoarelor. Acesta este, fără îndoială, 
unul din argumentele care pledează pen.ru 
admiterea Republicii Populare Romîne în • în- 
dul țărilor care fac parte din Organizația 
Națiunilor Unite.

au fost construite în 
cartierele muncitorești, 
acolo unde altă dată 
nu existau școli.

Printre marile edificii ale Pekinului în 
curs de construcție cetatea universitară 
situată în partea de nord-vest ocupă un loc 
principal. Tot în «cest raion care va consti
tui centrul cultural al capitalei au fost 
înființate aproximativ 30 institute de învă- 
țămtat superior șl institute de oercetări 
științifice. Cetatea universitară se va în
tinde pe o suprafață egală cu aproepe o 
treime din actualul Pekin și va constitui 
pe drept cuvînt mîndria Ghlnel populare. In 
rîndul clădirilor care s-au Înălțat deja în 
această parte a orașului se mai numără șl 
clădirea Universității populare a Chinei, pre
cum și cea a Institutului Central pentru 
minoritățile naționale, la care studiază ti
neri aparținînd numeroaselor naționalități 
ale Chinei.

Locuitorii Pekinului prețuiesc în mod deo
sebit piața Tien An Men, inima orașului. In 
acest loc istoric a fost proclamată lâ 1 oc
tombrie 1949 Republica Populară Chineză; 
tot aici în fiecare an au loc demonstrațiile 
oamenilor muncii în fața fruntașilor parti
dului și guvernului. F'lanul de reconstrucție 
a Pekinului prevede printre altele extinde
rea acestei piețe care va ocupa în viitor o 
suprafață de două ori mai mare decît în 
prezent, iar în jurul ei vor fi construite clă
dirile guvernamentale. In partea de sud se 
construiește „Monumentul eroilor populari 
căzuți în lupta pentru patrie" care va avea 
o înălțime de 36,5 m.

La baze planului de reconstrucție a Peki
nului stă preocuparea de a extinde suprafața 
orașului prin ridicarea de noi cartiere și 
spații verzi. In partea sa de răsărit și de 
sud vor lua ființă puternice zone indus
triale cu fabrici moderne iar în jurul lor se 
vor afla cooperative, cartiere muncitorești, 
dispensare, creșe și școli. Printre numeroa
sele întreprinderi industriale care au șl 
intrat în funcțiune în această parte a ora
șului se numără filatura de bumbac nr. 1 din 
Pekin, una din cele mai mari din țară, fa
brica de balanțe, cea mai mare fabrică de 
unelte agricole din China de nord, etc. Peki
nul se transformă cu repeziciune într-un pu
ternic centru Industrial. In momentul de 
feță el a ajuns să fie cel mai important cen
tru metalurgic al Chinei de nord, avind 
220.000 muncitori industriali, adică cu 801a 
sută mai mult decît avea ta 1949.

Capitala R- P. Chineze se transformă vă- 
zînd cu ochii. Viața locuitorilor ei, ca de 
altfel viața oamenilor muncii din întreaga 
Chină devine mai bună, mai îmbelșugată.

Pekinul capătă cu adevărat aspectul capi
talei unei țări în care poporul și-a luat 
soarta în propriile sale mîini și construiește 
cu hotărîre o viață nouă.

NICOLAE LUPU

pen.ru


încheierea lucrărilor primei sesiuni
a Adunării reprezentanților populari din întreaga Chină
PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: La ședința din ziua de 27 sep
tembrie, deputății Adunării reprezentanților 
Klari din întreaga Chină au trecut la a- 

ea noilor conducători ai aparatului de 
•tat aii republicii.

La ora 15, în aplauzele furtunoase ale 
celor de fată, în sala de ședințe, au intrat 
Mao Țze-dun și ceilalți conducători ai par
tidului comunist și guvernului Chinei. In 
prezidiu iau loc deputat!! Liu Șao-ți, Ciu 
De, Pîn Cen, U Iiui-cian șl alții. In lojile 
pentru invitați se află membrii delegațiilor 
guvernamentale străine sosite la Pekin pen
tru a participa la sărbătorirea celei de a 
5-a aniversări a Republicii Populare Chi
neze.

Deputatul Liu Șao-ți, care prezidează, a- 
nunță că la această ședință, deputății tre
buie să aleagă președintele Republicii Popu
lare Chineze și pe locțiitorul său. El anunță 
că 109 deputați la sesiune au prezentat pro
punerea comună de a alege pe Mao Țze-dun 
ca președinte al Republicii Populare Chi
neze și pe Ciu De, ca vicepreședinte. 
Această propunere este întâmpinată de depu- 
Mi cu aplauze furtunoase.

După împărțirea buletinelor începe vote- 
!rea.

După numărătoarea voturilor, Liu Șao-ți, 
care prezidează, anunță că toți cei 1.210 
deputați prezenți la ședința din 27 septem
brie eu participat la vot. Toate buletinele 
au fost recunoscute valabile și toate se pro
nunțau pentru alegerea lui Mao Țze-dun că 
președinte al Republicii Populare Chineze și 
a lui Ciu De ca vicepreședinte aii Republicii 
Populare Chineze. In sală răsună ovații pu
ternice, prelungite; deputății se ridică în 
picioare și scandează: „Trăiască Partidul 
Comunist Chinez !“, „Trăiască președintele 
Mao Țze-dun !“.

Liu Șao-ți care prezidează ședința, declară 
că actuala 6esiune a Adunării reprezentan
ților populari din întreaga Chină trebuie să 
aleagă de asemertea Comitetul permanent al 
Adunării reprezentanților populari din în
treaga Chină, compus dintr-un președinte, 
13 vicepreședinți, șeful secretariatului și 65 
membri ai comitetului.

Se dă citire propunerii comune prezentate 
de un grup de deputați la sesiune, în care 
se recomandă ca președinte al Comitetului 
permanent al Adunării reprezentanților 
populari din întreaga Chină, să fie ales 
Liu Șao-ți, iar ca vicepreședinți: Sun 
Cin-lin, Lin Bo-ciui, Li Ci-șen, Cijen Lan, 
Lo Jun-huan, Șen Ciun-iu, Go Mo-jo, Huan 
Ian-pei, Pîn Cijen, Li Vei-han, Cen Șu-dun, 
Dalai-Lama, Saifudin ; ca șef al secretaria
tului — Pîn Cijen ; ca membri ai Comite
tului : Van Ciun-lun, U Iui-cijan, Hu 
Iao-ban, Pancen-Lama, Ma Siu-iun, Cijan 
Ven-tian, Siui Guan-pin, Liao Cen-ciji, Lai 
Jo-iui. Ciai Clan și alții.

Apoi se dă citire propunerilor comune

Discuțiile
NEW YORK 28 (Agerpres). - TASS 

transmite: In ședința plenară din dimineața 
zilei de 27 septembrie a Adunării Generale 
a O.N.U. a continuat discuția generală.

Casey, ministrul Afacerilor Externe al 
Australiei, referindu-se în discursul său la 
problemele cele mai importante, a încercat 
6ă prezinte lucrurile oa și cum o serie de 
probleme internaționale nu ar fi fost rezol
vate pînă în prezent din cauza „poziției In
transigente a puterilor comunjste". Această 
teză a caracterizat întregul discurs al mi
nistrului australian al Afacerilor Externe. 
Casey a sprijinit planul american de crea
re a unei agenții internaționale pentru e- 
nergia atomică.

O bună parte a discursului său Casey a 
consacrat-o elogierii tratatului de la Ma
nilla, pe baza căruia, după cum se știe, a

Conferința anuală a partidului laburist englez
Problema principală 

a conferinței: 
înarmarea sau neînarmarea 

Germaniei occidentale
LONDRA 28 (Agerpres). — In sala tea

trului Grand Hail din Scarborough s-a des
chis la 27 septembrie cea de a 53-a confe
rință anuală a partidului laburist.

La lucrările conferinței iau parte 1.269 de 
delegați, reprezentînd 6.395.000 de membri co. 
lectivi și individuali ai partidului. Conferința 
urmează să discute: raportul anual al comi
tetului executiv al partidului; 227 de rezoluții 
și amendamentele respective; darea de sea
mă a comitetului executiv cu privire la călă
toria delegației partidului laburist în Repu
blica Populară Chineză; declarația-program 
a partidului în problema colonială. Conferin
ța urmează să aleagă apoi noul comitet exe
cutiv al partidului.

După cum se așteaptă aici, la conferință, 
cea mai aprigă luptă se va da în jurul pro
blemei germane. Adversarii reînarmării Ger
maniei occidentale, a căror poziție este o- 
glindită în 57 rezoluții care condamnă poli
tica comitetului executiv al partidului în a- 
ceastă problemă, nu sînt satisfăcuți de rezo
luția extraordinară, adoptată de comitetul e- 
xecutiv în ajunul conferinței.

In legătură cu aceasta, merită atenție 
faptul că deși conferința se desfășoară în- 
tr-un mic orășel de pe litoral, la 26 septem
brie, în ajunul conferinței, a avut loc acolo 
un mare miting de protest împotriva planu
rilor de înarmare a Germaniei occidentale, 
organizat de Federația organizațiilor pentru 
apărarea păcii din Yorkshire-ul ae vest.

★
SCARBOROUGH 28 (Agerpres). - TASS 

transmite: In cadrul ședinței din dimineața 
zilei de 27 septembrie, după cuvîntul intro
ductiv al președintelui comitetului executiv 
al partidului laburist, W. Burke, conferința 
a ascultat și aprobat raportul comitetului de 
organizare a conferinței și a trecut la dez
bateri pe marginea problemelor de politică 
externă. Deschizînd dezbaterile, Attlee a vor
bit despre vizita delegației laburiste 
în Uniunea Sovietică. Attlee a subliniat că 
în urma unei „convorbiri absolut sincere" 
cu conducătorii guvernului sovietic, membrii 
delegației au ajuns la convingerea că 
există o „totală deosebire de ideolo
gie". Din aceasta, a spus Attlee, nu rezultă 
de fel că „nu putem trăi pe aceeași pla
netă". Referindu-se, evident, la Statele U- 
nite, Attlee a spus că, după părerea unor 
cercuri, comuniștii ar trebui îndepărtați din 
O.N.U. „Acest lucru este cu neputință", a 
declarat el.

In continuare, Attlee a făcut o serie de ob
servații critice prudente în legătură cu inter
venția împotriva Guatemalei inspirată de 
Statele Unite.

Ocupîndu-se de necesitatea coexistenței ță
rilor fu sisteme sociale diferite, Attlee a spus 

prezentate de un grup de deputați cu pri
vire la alegerea lui Dun Bi-u ca președinte 
al Tribunalului Popular Suprem și la alege
rea lui Cijan Din.cen ca procuror general al 
Procuraturii Populare Supreme. Se dă de 
asemenea citire propunerii președintelui 
Republicii Populare Chineze, Mao Țze-dun, 
cu privire la confirmarea candidaturii lui 
Ciu En-lai In funcția de premier al Consi
liului de Stat a,l Republicii Populare Chi
neze.

Le orele 22, după o întrerupere de trei 
ore, ședința Adunării reprezentanților popu
lari din întreaga Chină este reluată. Se a- 
nunță rezultatele votării. Liu Șao-ti a fost 
ales președinte al Comitetului permanent al 
Adunării reprezentanților populari din în
treaga Chină. Vicepreședinți ai comitetului 
permanent au fost aleși : Sun Cin-lin, Lin 
Bo-ciui, Li Ci-șen, Cijan Lan, Lo Jun-huan, 
Sen Ciun-iu. Go Mo-jo, Huan Ian-pei, Pîn 
Cijen, Li Vei-han, Cen Șu-dun, Dalai-Lama 
și Saifudin. Pîn Cijen a fost ales șef al 
secretariatului/ iar alți 65 deputați au fost 
aleși membri ai Comitetului permanent a! 
Adunării reprezentanților populari din în
treaga Chină. Asistența întîrnpină cu ova
ții prelungite această comunicare.

Apoi se anunță că Dun Bi-u a fost ales 
președinte al Tribunalului Popular Suprem, 
iar Cijan Din-cen, procuror general al 
Procuraturii Populare Supreme.

Se anunță că propunerea președintelui 
Republicii Populare Chineze, Mao Țze-dun, 
de a numi pe Ciu En-ilai ca premier al Con
siliului de Stat a fost confirmată de adu
nare. Aceste comunicări au fost de aseme
nea întîmpinate cu aplauze prelungite.

Cu aceasta, ședința a luat sfîrșit. Sesiu
nea Adunării reprezentanților populari din 
■întreaga Chină își continuă lucrările la 28 
septembrie.

★
PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: La 28 septembrie, prima sesiune 
a primei Adunări a reprezentanților populari 
din întreaga Chină și-a încheiat lucrările în 
legătură cu punctul patru și ultimul de pe 
ordinea de zi.

Ședința din ziua de 28 septembrie a în
ceput la ora 15,30.

In momentul în care președintele Mao 
Țze-duin, Liu Șao-ți, Ciu En-lai, Sun Cin-lin, 
Li Ci-șen, Cijan Lan, Huan Ien-pei, Go Mo-jo 
și Cen Șu-dun s-au urcat la tribună, sala 
a răsunat de aplauze. Ședința a fost pre
zidată de Mao Țze-dun.

Deputății au salutat cu aplauze furtunoase 
intrarea în sală a lui Boîeslaw Bierut, șeful 
delegației guvernamentale a Republicii 
Populare Polone și prim secretar al Comi
tetului Central al Partidului Muncitoresc 
Unit Polonez, a mareșalului Kim Ir Sen, 
șeful delegației guvernamentale și premier 
al Republicii Populare Democrate Coreene, 
a lui Gheorghe Apostol, șeful delegației gu

din Adunarea Generală
fost creat un nou bloc agresiv în Asia de 
sud-est.

Sprijinind poziția celorlalte puteri colo
niale, delegatul Australiei a cerut ca proble
ma Irianului de vest, inclusă pe ordinea de 
zi la propunerea Indoneziei, să nu fie exa
minată. El și-a exprimat de asemenea ne
mulțumirea față de critica serioasă adusă de 
misiunile în' deplasare ale O.N.U. activită
ții desfășurată de autoritățile administrative 
australiene pe teritoriile de sub tutelă din 
Noua Guinee și Nauru.

Jamali, reprezentantul Irakului, a încercat 
să prezinte dominația monopolurilor petroli
fere anglo-americane în Irak ca „un minunat 
model de colaborare internațională". Trecînd 
apoi la problemele Tunisiei și Marocului, 
Jamali a declarat totuși că popoarele țărilor 
coloniale luptă împotriva „forțelor reacțiunii, 
care nu țin seama de situația schimbată și 

în continuare: China a suferit timp îndelun
gat de pe urma atacurilor din afară și de pe 
urma ruinării interne. In prezent acolo exis
tă un guvern puternic, care se bucură de 
sprijinul poporului.

Cuvintele lui Attlee că insula Taivan apar
ține de drept Chinei, au fost întîmpinate cu 
aclamații puternice de aprobare.

Cînd Attlee a declarat că Republica Popu
lară Chineză trebuie să ocupe locul ce-i re
vine de drept în O.N.U., au răsunat din nou 
aplauze.

Attlee a declarat că tratative la cel mai 
înalt nivel între marile puteri sînt absolut 
necesare. Asemenea tratative, a declarat el, 
sînt necesare pentru a înlătura primejdiile 
care amenință civilizația.

Critici vii la adresa 
politicii agresive a S.U.A.

SCARBOROUGH 28 (Agerpres). — TASS 
transmite : In ședința din după amiaza zilei 
de 27 septembrie a conferinței partidului la
burist englez delegații au continuat să pre
zinte rezoluții spre examinarea conferinței. 
John Burns, președintele sindicatului pom
pierilor, a prezentat o rezoluțielcare condam
nă alianța militară pentru Asia de sud-est 
încheiată la Manilla și exprimă hotărîrea 
„de a sprijini pactul regional'1 din Asia de 
sud-est numai cu condiția ca în acest pact 
să fie incluse China și India".

Reprezentantul organizației din Croydon a 
partidului laburist a cerut în rezoluția pre
zentată de el să se organizeze „în viitorul a- 
prop:at o întîlnire între președintele S.U.A.. 
președintele Consiliului de Miniștri al 
u.R.S.S. și primul ministru al Angiiei pen
tru a discuta din nou problemele reducerii 
armamentelor și controlului asupra lor. inter
zicerea oricărui fel de arme atomice și cu 
hidrogen și întărirea păcii colective cu aju
torul O.N.U.".

In numele sindicatului muncitorilor din 
industria electro-tehnică, delegatul Vincent a 
propus conferinței să adopte o rezoluție cu 
privire la necesitatea reglementării pe calea 
tratativelor a problemelor litigioase.

După aceea au început dezbaterile pe mar
ginea discursului rostit de Attlee în legătură 
cu probleme de politică externă.

Torney, delegat din partea Dorbyshire-ului 
de sud-est, a declarat: „Membrii organizației 
noastre — oameni ai muncii de rînd —- nu 
doresc să fie atrași într-un război pentru a- 
părarea imperialismului american".

E. Roberts, membru al Consiliului munici
pal din orașul Coventry, luînd cuvîntul în 
numele delegației sindicatului unit al cons
tructorilor de mașini, a sprijinit rezoluția 
care cere interzicerea armelor atomice și cu 
hidrogen.

Doi foști miniștri în guvernul laburist — 
Woodrow Wyatt și Philip Noel-Backer —- ău 
sprijinit pactul de la Manilla. Noel-Backer a 
sprijinit de asemenea și uniunea nord-atlan- 
tică în actuala ei formă. I 

vernamentale a Republicii Populare Romîne, 
prim secretar al Comitetului Central el 
Partidului Muncitoresc Romîn, a doctoru
lui Petru Groza, președintele Prezidiului 
Marii Adunări Naționale a Republicii 
Populare Romîne, a lui Zhamsaranghin 
Sambu, șeful delegației guvernamentale a 
Republicii Populare Mongole șl președinte 
al Marelui Hural Popular al Republicii 
Populare Mongole, a lui Vaclav Kopecki, 
șeful delegației guvernamentale a Republicii 
Cehoslovace, membru în Biroul Politic al 
Comitetului Central al Partidului Comunist 
Cehoslovac, vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri și ministru al Culturii, a lui 
Andras Hegedus, șeful delegației guverna
mentale a Republicii Populare Ungare, 
membru în Comitetul Central al Partidului 
celor ce muncesc din Ungaria, prim vice
președinte al Consiliului de Miniștri și 
ministru al Agriculturii, a doctorului Lothar 
Bolz, șeful delegației guvernamentale a Re
publicii Democrate Germane, vicepreședinte 
al Consiliului de Miniștri și ministru al Afa
cerilor Externe, a lui Raiko Damianov, șeful 
delegației guvernamentale a Republicii Popu
lare Bulgaria, membru în Biroul Politic a! 
Comitetului Central al Partidului Comunist 
din Bulgaria și vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri, a lui Huan Min Jiam, șeful 
delegației guvernamentale vietnameze și 
ministru al Informațiilor al Republicii De
mocrate Vietnam. Acești delegați au fost 
invitați să participe la sărbătorirea Zilei 
Naționale a Republicii Populare Chineze.

Adunarea a aprobat în unanimitate nu
mirile propuse de premierul Ciu En-lai în 
cadrul Consiliului de Stat.

Ca vicepreședinți ai Consiliului de Stat au 
fost numiți Cen Iun, Lin Piao, Pîn De-huei, 
Den Siao-pin, Den Tzu-huei, Ho Lun, Cen 
Ii, Ulan-fu, Li Fu-ciun și Li Sien-nien.

Adunarea a aprobat de asemenea numirea 
miniștrilor și a președinților comisiilor de 
pe lîngă Consiliul de Stat.

Adunarea a adoptat în unanimitate propu
nerea lui Mao Țze-dun, președintele Repu
blicii Populare Chineze, în legătură cu nu
mirea vicepreședinților șl membrilor Consi
liului Apărării Naționale.

Toate numirile au fost aprobate în unani
mitate.

Mao Țze-dun a anunțat închiderea primei 
sesiuni a primei Adunări a reprezentanților 
populari din întreaga Chină în timp ce depu
tății ovaționau în picioare.

Printre oaspeții străini prezenți la ședința 
de închidere se aflau membri ai corpului di
plomatic și numeroși ziariști chinezi și 
străini.

Prima sesiune a primei Adunări a repre
zentanților populari pe întreaga Chină a luat 
sfîrșit la ora 15,50.

a O.N.U.
♦ 

continuă să se cramponeze de o politică 
perimată, bazată pe lăcomie, agresiune și 
oprimare a popoarelor". Reprezentantul Ira 
kului a arătat că pricina principală a în
cordării din Tunisia șl Maroc o constituie 
atitudinea adoptată în această problemă de 
guvernul francez „care nu dorește să Recu
noască aspirațiile naționale" ale tunisieni- 
lor și marocanilor.

Delegatul Filipinelor, Romulo, a vorbit 
mai cu seamă despre „ineficacitatea" activi
tății O.N.U. și despre pretinsa necesitate a 
revizuirii Cartei ei.

Urrutia, reprezentantul Columbiei, care a 
luat cuvîntul la sfîrșltul ședinței de dimi
neață, a condamnat activitatea din trecut a 
O.N.U. deoarece, după părerea lui, O.N.U. 
nu a acordat suficientă atenție problemelor 
arzătoare legate de ajutorul economic pentru 
țările slab dezvoltate.

Un alt fost ministru în guvernul laburist 
— James Callaghan, a criticat discursul an- 
tichinez al lui Wyatt. El a declarat în a- 
plauze: „Nu se poate obține o reglemen
tare în Extremul Orient fără China și nu 
se poate obține o reglementare în Asia fără 
ca China populară să fie admisă în O.N.U.".

Laburistul Tom Braddok, fost membru al 
parlamentului, a prezentat, în numele orga
nizației din Wimbledon (Londra) a partidu
lui laburist o rezoluție care cere evacuarea 
trupelor americane din Anglia. Politica a- 
gresivă a Statelor Unite — a declarat el — 
reprezintă principalul pericol pentru pacea 
generală.

După discursul rostit de Watson, membru 
al Comitetului Executiv național al partidu
lui, s-a trecut la votarea diferitelor rezolu
ții. Recurgînd la blocul de voturi ale sindica
telor reacționare, Comitetul Executiv a ob
ținut respingerea rezoluțiilor ce nu-i erau pe 
plac. A fost respinsă, printre altele, rezoluția 
organizației din Hull a partidului laburist 
care aproba vizita delegației partidului la
burist în China. Această rezoluție a fost res
pinsă cu 3.486.000 voturi contra 2.707.000.

Au fost respinse de asemenea cele două 
rezoluții îndreptate împotriva pactului militar 
pentru Asia de sud-est, deși una dintre ele 
a întrunit 2.570.000 voturi, iar alta — 
1.572.000 voturi.

Rezoluția organizației din Wimbledon a 
partidului laburist care cerea retragerea tu
turor trupelor americane din Anglia, a fost 
de asemenea respinsă.

Printre rezoluțiile adoptate se află două 
rezoluții care se pronunță în favoarea unei 
conferințe a șefilor guvernelor S.U.A., 
U.R.S.S. și Angliei în scopul lichidării di
vergențelor și discutării problemei cu pri
vire la interzicerea armei atomice, reducerea 
armamentelor și controlul asupra lor.

★
SCARBOROUGH 28 (Agerpres). — In di

mineața zilei de 28 septembrie în cadrul Con
gresului partidului laburist englez care are 
loc la Scarborough, liderul partidului, Attlee, 
a luat cuvintul in favoarea reinarmării Ger
maniei. Congresul a respins cu o infimă ma 
joritate o moțiune propusă de aripa de stînga 
a partidului care condamnă înarmarea sub 
orice formă a Germaniei occidentale.

O victorie 
a grupului de stînga

LONDRA 28 (Agerpres). — Din Scarbo
rough, unde se desfășoară lucrările celui de 
al 53-lea Congres al partidului laburist bri
tanic, se anunță o victorie a grupului de 
stînga -care, după cum se știe, s-a pronunțat 
împotriva reinarmării Germaniei occ’den- 
tale. Dintre cei șapte membri aleși în comi
tetul executiv, cinci sint membri ai aripei 
de stînga, condusă de Aneurin Bevan. 
Aceștia sînt: Harold Wilson, Richard 
Crossman, Tom Driberg, Ian Micardo și 
Barbara Castle.

Primirea de către Mao Ize-dnn 
a unor delegații guvernamentale
PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: le 27 septembrie președintele
Mao Țze-dun a primit delegația guverna
mentală a Republicii Populare Mongole în 
frunte cu Sambu, președintele Prezidiului 
Marelui Hural Popular, care a 6osit la Pe
kin pentru a participa la sărbătorirea celei 
de a 5-a aniversări a constituirii Republicii 
Populare Chineze.

★
PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: La 27 septembrie Mao Țze-dun a 
primit delegația guvernamentală a R.P. 
Bulgaria care a sosit în R.P. Chineză pen
tru a participa la festivitățile cu prilejul ce
lei de a 5-a aniversări a constituirii Repu
blicii Populare Chineze. Delegația este con
dusă de Raiko Damianov, membru în Biroul 
Politic al C.C. al Partidului Comunist din 
Bulgaria și vicepreședinte al Consiliului de 
Miniștri al Bulgariei.

Jurnale cinematografice engleze 
despre Uniunea Sovietică

MOSCOVA 28 (Agerpres). — TASS 
transmite : Studioul central de televiziune a 
transmis la 27 septembrie pentru abonațli 
din Moscova șl regiunea Moscova filmele 
documentare de scurt metraj „Cu ochii en
glezilor" și „Copiii Uniunii Sovietice11. A- 
ceste filme sînt jurnale cinematografice 
turnate de un grup de oameni ai culturii din 
Anglia care a vizitat în vara acestui an 
Uniunea Sovietică. |Cu ajutorul operatorilor 
Studioului de jurnale cinematografice din 
Moscova, oaspeții englezi au Înregistrat pe 
peliculă impresiile lor despre Țara Sovietică 
pentru a le împărtăși compatrioților lor.

Textul care însoțește filmul a fost scris de 
Kenneth Wright, directorul muzical al ser
viciului de televiziune al Societății britanice 
de radiodifuziune, 6ub conducerea căruia 
s-au turnat filmele. Textul a fost transmis 
in traducere în limba rusă.

In aceeași zi, centrul de televiziune din 
Londra a transmis filmul documentar „Cu 
ochii englezilor", sub titlul „Muzicienii la 
Moscova", în care este prezentată viața 
muzicală din Țara Sovietică șl care cuprinde 
fragmente din concerte și spectacole de operă.

Grave turburări în Laos 
și Vietnamul de sud

PEKIN 28 (Agerpres). — China Nouă 
transmite: In legătură cu asasinarea la 18 
septembrie a fostului ministru al Apărării 
Naționale al guvernului regatului Laos, Ku 
Voravong, Agenția Vietnameză de Informații 
citează o serie de fapte care permit să se 
tragă concluzia că acesta a fost asasinat la 
Vientian, capitala Laosului, din ordinul im
perialiștilor americani.

In iunie, imperialiștii americani și agenții 
lor din Laos au pus la cale o lovitură de 
stat care avea drept scop răsturnarea guver
nului regatului Laos. Complotul a fost des
coperit la timp, și autoritățile franceze și 
guvernul regatului Laos au operat o serie de 
arestări.

Asasinarea lui Ku Voravong a avut loc 
tocmai în momentul cînd clica lui Ngo 
Dinh Diem din Vietnamul de sud, din ordi
nul S.U.A., încearcă să obțină controlul com
plet asupra armatei baodaiste.

★
SAIGON 28 (Agerpres). — După remanie

rea guvernului marionetă baodaist condus de 
Ngo Dinh Diem, situația politică continuă să 
rămînă confuză în Vietnamul de sud.

Conflictul dintre armată și guvern izbuc
nit recent și care s-a soldat cu demiterea a 
doi miniștri ai Apărării, generalii Nguyen 
Van Hin și Nguen Van Xoan, nu a fost încă 
rezolvat. Reprezentanții armatei continuă să 
declare că nu e posibilă o coexistență cu 
guvernul condus de Diem.

Agenția France Presse anunță că pentru 
a face față situației politice critice care 
domnește la Saigon, comandamentul fran
cez a intensificat măsurile de „siguranță" 
postind pe străzile principale ale orașului și 
în împrejurimi importante detașamente de 
forțe armate franceze sprijinite de care blin
date. Aceste măsuri au fost luate pentru a 
împiedica sosirea în capitală a unităților din 
provinciile din sud ostile guvernului Diem. 
In același timp, armata și poliția baodaiste 
controlate de guvern sînt menținute în stare 
de alarmă la Saigon pentru a preveni even
tualele atacuri care s-ar întreprinde împo
triva capitalei.

In urma acestor severe măsuri de securi
tate, Saigonul — capitala Vietnamului de 
sud — are aspectul unui oraș asediat.

-----•-----

Un nou furnal înalt 
în Iugoslavia

BELGRAD 28 (Agerpres).— TASS trans
mite : Ziarul „Borba" relatează că la 25 sep
tembrie la combinatul metalurgic „Zenițe" 
a intrat în funcțiune primul furnal a cărui 
construcție a început în anul 1949. Capaci
tatea de producție a furnalului este de 550 
tone fontă pe zi.

In cîteva rînduri
® iiăspunzind unor critici aduse de parti

dele de dreapta în Camera inferioară a parla
mentului, primul ministru al Indiei, Nehru, a 
afirmat din nou dorința țării sale de a con
tribui la respectarea armistițiului și la men
ținerea păcii în Indochina.

• Din primele rezultate ale alegerilor ge
nerale din Siria, rezultă că așa-numitul par
tid „independent" a întrunit cele mai multe 
voturi. Ziarele siriene consideră alegerea con
ducătorului Partidului Comunist din Siria, 
Khlaed Bagdash, ca deputat în parlamentul 
sirian, drept cel mai important eve
niment din Orientul Mijlociu. El este primul 
comunist ales in Siria.

• La 26 septembrie, loșida, primul minis
tru al Japoniei, a plecat în străinătate in
tr-o călătorie care va dura 50 de zile. La 25 
septembrie, in ajunul plecării lui loșida, la 
Tokio a avut loc un miting la care au luat 
parte 7.000 de oameni. Participanții la mi
ting au luat atitudine împotriva călătoriei lui 
loșida. Ei au adoptat o rezoluție în care se 
arată că vizita lui loșida va servi doar la 
adincirea înrobirii Japoniei de către Statele 
Unite.

9 Ziarul „New York Herald Tribune" anun
ță că intre guvernele american și japonez a 
izbucnit un conflict din cauza cererilor for
mulate de guvernul japonez in legătură cu 
despăgubirea de către Statele Unite a celor 
23 victime ale experiențelor cu bomba cu 
hidrogen din insula Bikini in Pacific. După 
cum arată ziarul, în timp ce guvernul ame
rican oferă o indemnizație totală de 1 milion 
dolari. Japonia cere 8 milioane pentru despă
gubirea victimelor și 6 milioane pentru aco
perirea pagubelor provocate de explozie, în 
special in ce privește uriașele cantități de 
pește care au trebuit să fie aruncate deoa
rece fuseseră atinse de radioactivitate.

Deschiderea traficului de cale ferata 
romino-Iugoslav pe linia Jimbolia ■ Kikinda

In aplicarea ponvențlel pentru reglemen
tarea serviciului de cale ferată de frontieră 
încheiată la 4 august a.c. între R.P.R. șl 
R.P.F. Iugoslavia, se va deschide, începtnd 
din ziua de 1 octombrie a.c., traficul de că
lători, mărfuri și bagaje pe linia Jlmbolia-

Planuri diferite — un singur scop: 
reînarmarea Germaniei occidentale

— Deschiderea conferinței de la Londra a celor 9 state —
LONDRA 28 (Agerpres). — Marți s-a des

chis la Londra o conferință a miniștrilor 
de externe ai S.U.A., Marii Britanii, Franței, 
Italiei, Belgiei, Olandei, Luxemburgului, Ca
nadei și Germaniei occidentale.

Conferința are drept scop să stabilească 
o modalitate de remllitarizare cît mai grab
nică a Germaniei occidentale In urma eșuă
rii faimoasei C.D.E.

Dacă participanții slnt de acord în privin
ța reinarmării Germaniei occidentale, nu a- 
celași lucru se poate spune asupra mijloace
lor de reînviere a principalului focar de răz
boi în Europa. Astfel, guvernul american 
cere reînarmarea Germaniei occidentale prin 
admiterea ei imediată in pactul Atlanticului, 
Anglia vrea să conducă ea reînarmarea repu
blicii de la Bonn în cadrul unei „uniuni oc
cidentale" din care să nu facă parte S.U.A., 
urmînd ca abia după aceasta Germania oc
cidentală să fie inclusă în pactul Atlanticu
lui. Planul francez consimte ta reînarmarea 
Germaniei occidentale cerlnd anumite „ga
ranții" care ținînd seama de puternica îm
potrivire care se manifestă în Franța nu ar 
ave,a alt scop decît să amăgească opinia 
publică franceză.

Presiunile exercitate asupra Franței au 
fost deosebit de intense. In preajma con
ferinței, Dulles l-a întîlnit „într-o întreve
dere particulară pe Mendes-France, căruia 
i-a expus ultimativ punctul de vedere ameri
can".

★
LONDRA 28 (Agerpres). — In dimineața 

zilei de 28 septembrie a început la Londra 
conferința reprezentanților celor nouă state 
occidentale consacrată problemei reînarmării

S P o
După Campionatele internaționale de atletism ale R. P. R.

S-au scris multe despre ediția a Vil-a e 
Campionatelor internaționale de atletism ale 
R.P.R. și se mai pot scrie încă multe in le
gătură cu această minunată competiție.

Bogăția de participant, dîrzenia .cu oare 
au fost disputate majoritatea probelor, per
formanțele realizate, înalta sportivitate de 
care au făcut dovadă toți concurențll, cadrul 
sărbătoresc al celor trei zile de concursuri, 
impresionantele festivități de deschidere și 
închidere—, fiecare în parte și toate la un 
loc merită să fie pe larg discutate.

Dincolo însă de toate acestea, un capitol 
luminos al competiției, care s-a impus aten
ției generale, a fost organizarea desăvîrșită 
asigurată ediției din anul acesta a Campio
natelor internaționale de atletism. De la a- 
parent cel mai neînsemnat amănunt, fie el 
oricare, și pînă la ceea ce în mod deosebit 
trebuie asigurat unei competiții la care par
ticipă 15 țări, totul a fost pus ta punct cu 
o meticulozitate și pricepere care au primit 
unanime aprecieri.

Aspectul sărbătoresc al stadionului, inte
resantele programe zilnice puse la dispozi
ția spectatorilor, serviciul de informare de 
pe stadion și de la microfonul stadionului— 
care imediat anunța performanțele înscri
se —, respectarea matematică a orelor de 
desfășurare a probelor, competența și obiec
tivitatea arbitrilor, festivitățile de premiere

Cîțiva dintre campionii internaționali de atletism ai R.P.R. pe anul 1954 : 
Goudeau, Spasov, Mayer, Sillon, Sidlo, Nielsen, Martin du Gard, Kohler, Paras- 
chivescu, Balaș, Georgescu, Soeter, Manoliu Desen de gora

Comentarii după 
dintre echipele U. R.

BUDAPESTA 28 (Agerpres). — In cercu
rile sportive din capitala R. P. Ungare con
tinuă să fie comentate rezultatele întîlniri- 
lor Internaționale de fotbal dintre echipele 
reprezentative ale U.R.S.S. și R. P. Ungare. 
Președintele secției de fotbal de pe lîngă 
Comitetul pentru cultură fizică și sport, 
fostul internațional de fotbal, Pal Titkos, a 
declarat următoarele unui corespondent al 
Agenției M.T.l. :

„Intîlnirea dintre cei mai buni fotbaliști 
ai U.R.S.S. și R. P. Ungare care s-a des
fășurat la Moscova, a dat loc unei dispute 
foarte dîrze și purtate într-un ritm neobiș
nuit de rapid. Jocul selecționatei noastre a 
arătat că ea n-a atins cea mai bună formă. 
Linia noastră de atac n-a putut să concreti
zeze avantajul din repriza a doua. Ea n-a 
străpuns decît rareori apărarea solidă și 
rapidă a echipei sovietice.

Fotbaliștii sovietici au făcut mari pro
grese de la ultima întîlnire pe care au sus
ținut-o cu noi. Ei sînt foarte rapizi, elas
tici și joacă cu o mare energie. Jucătorii 
din apărare posedă un excelent joc de cap 
și au multă precizie. Acțiunile de atac ale

Alergători bulgari în „Circuitul ciclist al R. P. R.“
Peste cîteva zile se va da plecarea în cam

pionatul republican de mare fond „Circuitul 
ciclist al R.P.R.", care se va desfășura între 
3-17 octombrie, pe o distanță de 1.730 km., 
împărțită în 12 etape.

La ediția anului acesta vor participa 65 de 
concurenți aparțintad asociațiilor sportive 

Klkinda. Primele vagoane de călători pe 1IJ 
nla directă București-Belgrad vor pleca din 
cele două capitale in ziua de 2 octombrie.

In cursul lunilor viitoare, urmează să se 
deschidă șl traficul pe linia Stamora Mora« 
vița-Vîrșeț. (Agerpres).

Germaniei occidentale șl admitere! el și a 
Italiei în tratatul de la Bruxelles. In cursul 
primei ședințe care s-a desfășurat în cadru 
închis, au luat cuvîntul ministrul de Exter
ne al Angliei, Eden, premierul francez, Men
des-France, ambasadorul Franței în Marea 
Britanie, Massigli, cancelarul vestgerman 
Adenauer și ministrul de Externe al Italiei, 
Martino.

După cum reiese din comunicatele date 
publicității în seara zilei de 28 septembrie, 
după alegerea sa ca președinte permanent 
al conferinței, Eden a făcut o declarație cu 
caracter general în legătură cu scopurile pe 
care și le-a propus conferința.

In cadrul ședinței de dimineață, Mendes- 
France a ridicat din nou problema controlu
lui, asupra reînarmării Germaniei.

După cuvîntarea lui Mendes-France, Mas
sigli, președintele actual al comisiei perma
nente a tratatului de la Bruxelles, a comuni
cat partici.panților la conferință rezultatele 
lucrărilor acestei comisii însărcinată cu stu
dierea modificărilor necesare pentru admi
terea Germaniei occidentale și a Italiei în 
această organizație.

Luînd apoi cuvîntul, Adenauer a declarat 
că guvernul său este gata să pună forțele 
armate refăcute ale Germaniei sub un con
trol internațional, încercînd să adoarmă 
astfel temerile poporului francez față de re
învierea Wehrmachtului nazist.

In comunicatul final'dat publicității după 
ședințele din după amiaza zilei de 28 septem
brie a conferinței de la Londra, se anunță că 
în ședința restrînsă s-a hotărît crearea unei 
comisii care să studieze problema acordării 
„suveranității" Germaniei occidentale.

și încă atîtea altele, eu făcut ca desfășurarea 
Campionatelor să aibă cadrul corespunzător 
unei competiții continentale* de prim rang.

Am auzit această apreciere de 1a vechi a- 
matori de sport, ca și de la oameni care, cu 
acest prilej, au pășit pentru prima oară pe 
un teren de sport; am auzit-o rostită, în 
felurite limbi, de către participanți; au ros
tit-o personalități din atletismul continental, 
care ne-au vizitat cu acest prilej. Spunea, 
printre alții, J. R. Seurrin, secretar al Fe
derației Franceze de Atletism și secretar o- 
norific al Comisiei Europene din Federația 
Internațională de Atletism : ,.De acum înain
te, in cadrul ședinței de calendar a 6edției 
europene unde se programează cele mai im
portante dispute ale continentului nostru, va 
trebui să acordăm acestor întreceri din Bucu
rești locul ce li se cuvine pentru a le ridica 
an de an. Cu posibilitățile ce se oferă dez
voltării atletismului în Romînia, aceste tra
diționale întreceri de toamnă din București 
se vor ridica pe primul plan al atletismu
lui".

Tînăra noastră «^nlșcare de atletism, prin 
dezvoltarea ce i-o asigură regimul nostru 
democrat-popular, a trecut cu calificativul 
„excelent" unul din cele mai serioase exa
mene de maturitate care a fost chemată să-l 
dea.

jocurile de fotbal
S. S. și R. P. Ungare
echipei U.R.S.S. sînt bazate pe un joc de 
pase puține și pe schimburi de locuri neaș
teptate între atacanți. Toți jucătorii echipei 
sovietice au făcut dovada unei excelente 
tehnici și au demonstrat un joc de înalt 
spectacol, a spus în încheiere Pal Titkos.

Gustav Sebeș, vicepreședintele Comitetu
lui pentru cultură fizică și sport al R. P. 
Ungare și conducătorul delegației fotbaliș
tilor maghiari, a declarat: Fotbalul sovie
tic a făcut mari pași înainte în ultimii ani. 
Jocul prestat duminică de echipa U.R.S.S. 
lasă să se Întrevadă că în scurt timp ea va 
ajunge în fruntea fotbalului mondial. Lec
ția acestui meci pentru noi e6te că va tre
bui să recurgem la jucători tineri. La Mos
cova, doi tineri, Szojka și Fenyvesi, au fost 
cei mai buni din echipă. Satisfăcător a 
fost de asemenea jocul lui Kotasz. Este 
posibil ca în cursul reorganizării echipei re
prezentative a R. P. Ungare să efectuăm 
multe schimbări. Desigur că rezultatele 
noastre vor fi pentru moment mai puțin 
strălucite, dar în primul rînd trebuie să ne 
gîndlm la Viitor.

C.C A, Dinamo, Progresul, Flamura Roșie, 
Metalul, Locomotiva, Recolta. Constructorul, 
Avîntul, Flacăra și Voința. Alături de parti
cipanții romini, care s-au pregătit cu multă 
atenție,la startul probei se vor alinia șl 6 
concurenți din R. P. Bulgaria, care vor con
tribui la sporirea interesului competiției.


